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طرح صیانت و دهن کجی به خواست مردم
محمدهادی جعفرپور

وکیل دادگستری
بــا یــک بررســی ســاده کتابخانــه ای و میدانــی ایــن نتیجــه ی بدیهــی و مســلم اســتخراج 

مــی شــود کــه قاطبــه ی ملــت بــا طــرح صیانــت مخالــف هســتند.
از اوصــاف ذاتــی و ضروریــات لازم الرعایــه در امــر انشــاء قانــون و قانونگــذاری توجــه بــه 
بایدهــا و نبایدهــای پذیرفتــه شــده در جغرافیایــی اســت کــه قــرار اســت قانــون  مــورد 

نظــر نســبت بــه مــردم آن منطقــه اعمــال شــود.
ــراد و  ــع اف ــد؛ جام ــاف  مانن ــر اوص ــه ذک ــوب ب ــونِ خ ــف قان ــوق در تعری ــم حق در عل
مانــع اغیــار بودن،فراگیــری قاعده،ضمانــت اجــرای متناســب، تعریــف و شناســایی دلیــل 
وجــودی یــا فلســفه ی وجــودی چنیــن قاعــده ای،ضــرورت ســنجی نیازهــای روز جامعــه 
و تطبیــق قاعــده موضــوع تصویــب بــا ایــن نیازها،اقبــال ســنجی شــهروندان نســبت بــه 

قاعــده و...اشــاره مــی شــود.
ــی  ــن م ــل ف ــه اه ــاء ب ــر انش ــپردن ام ــه س ــت ب ــود موصوف،نوب ــت قی ــس از رعای پ
ــی  ــده ی حقوق ــش قاع ــه آفرین ــد ک ــن باورن ــر ای ــاز ب ــان از دیرب ــه حقوقدان ــد چراک رس
ــان  ــارات پارلم ــت و اختی ــارج از صلاحی ــی وخ ــت تخصص ــری اس ــی ام ــات قانون و الزام
کشــورها.نکته ی حائــز توجــه اینجاســت کــه در غالــب کشــورها شــرط ورود بــه پارلمــان 
برخــورداری از حداقــل دانــش حقوقــی اســت و علیرغــم چنیــن امــری کــه مویــد حضــور 
حقوقدانــان در پارلمــان است،ایشــان بنــا بــه همــان قاعــده ی پذیرفتــه شــده کــه انشــاء 
ــده  ــق قاع ــس از خل ــر ورود نکرده،پ ــن ام ــه ای ــد ب ــی طلب ــاص م ــی خ ــون ،تخصص قان
در صحــن مجلــس نســبت بــه تصویــب پیشــنهاد واصلــه کــه توســط متخصصیــن امــر 
ــب طــرح  ــات تصوی ــار و تبع ــن پیــش شــرط کــه  آث ــا ای ــام مــی کنند.ب انشــاء شــده قی
مــورد نظــر پیــش از آنکــه بــه پارلمــان وارد شــود،مورد تحلیــل و شناســایی کارشناســان 
اقتصادی،سیاســی،اجتماعی،قضایی و...قــرار گرفتــه ،حتــی تاثیــرات روانشناســانه ی چنیــن 
ــه ی گمشــده  ــاز حلق ــران از دیرب ــس ای ــه در مجل ــی شــود.آنچه ک ــرآورد م ــده ای ب قاع

ــدارد. ــرای کشــف آن وجــود ن ــچ اراده ای ب ــی هی ایســت و گوی
ــا ایــن وصــف  تصویــب کلیــات طــرح صیانــت علــی رغــم  ایــرادات متعــددی کــه از  ب
منظــر شــرع در مخالفــت بــا نقــش اراده ی امــت در حکومــت اســلامی ماننــد تعــرض بــه 
حریــم خصوصــی اشــخاص و یــا از نــگاه قانــون اساســی در مخالفــت بــا اصــول فصــل 
ســوم و حتــی مقدمــه ی قانــون اساســی دارد و یــا از دیــدگاه جامعــه شناســان و فعــالان 
ــی  ــده دسترس ــت قاع ــی و رعای ــده ی جهان ــات دهک ــا ضروری ــت ب ــانه ای در مخالف رس
ــل تامــل بوده،حکایــت از نوعــی دهــن  ــه اطلاعــات و...  عملکــرد مجلــس قاب ــه ب آزادان

کجــی بــه خواســت و اراده ی عمــوم جامعــه اســت.
ــبز  ــای س ــی ه ــر صندل ــه ب ــان ک ــت آن ــد پذیرف ــت بای ــا درس ــتباه ی ــا بد،اش ــوب ی خ
ســاختمانی واقــع در میــدان بهارســتان جلــوس مــی کننــد بــا عنــوان نماینــده ی مــردم 
))ولــو اقلیــت ایشــان((، مجــاز بــه حضــور در ســاختمانی شــده انــد کــه نامــش خانــه ی 
ــه هســتند و حســب  ــه امانــت دار حقــوق صاحبــان خان ملــت اســت و مقیمــان ایــن خان
ــی هســتند در راســتای  ــه اتخــاذ تصمیمات ــف ب ــد مکل ــط بدیهــی الاولاب اصــول و ضواب
ــن  ــی نعمــت مُلــک ونظــام همی ــام راحــل، ول ــول ام ــه ق ــا ب ــه کــه بن اراده ی صاحبخان

ــردم هســتند. م
در تعریــف نقــش مــردم بــرای تشــکیل حکومــت اســلامی ،فقهــا نظریــات متنوعــی را ابراز 
داشــتند کــه ایــن نظریــات  در قالــب نظریــه کارآمــدی و وابســته بــودن تشــکیل حکومــت 
ــه آرای اکثریــت مســلمانان تعریــف می شــود  در ادامــه ی چنیــن نظریــه ای  اســلامی ب
ایــن ســوال مطــرح اســت کــه چــه دلایلــی بــرای اثبــات وابســته بــودن تشــکیل حکومــت 
اســلامی بــه آرای مــردم  مــی تــوان اقامــه کرد؟)تحلیــل مبانــی نظــام جمهــوری اســلامی 
ایران=دکتــر محمدجــواد ارســطا(برخی از فقهــا در پاســخ بــه ایــن پرســش بنــا بــر قاعــده 
النــاس مســلطون علــی اموالهــم اینگونــه اســتدلال می کنــد کــه وقتــی مــردم بــر امــوال 
خــود تســلط دارنــد و بــدون رضایــت آنــان نمــی تــوان  در اموالشــان تصــرف کــرد مــی 
ــر نفــوس خــود نیــز مســلط هســتند ،بنابرایــن  تــوان نتیجــه گرفــت بــه طریــق اولــی ب
هیــچ کــس نمی توانــد بــدون رضایــت ایشــان آزادی هایشــان را محــدود کنــد یــا  نظــر و 
ایــده ی خــود را بــر آنــان تحمیــل کنــد یــا حتــی در مقدراتشــان تصــرف کنــد و از ســوی 
دیگــر تشــکیل حکومــت اســلامی کــه بــرای بقــای زندگــی اجتماعــی انســان ضــروری 
ــروع  ــای مش ــدوده ی آزادی ه ــن مح ــوس و تعیی ــوال و نف ــرف در ام ــدون تص ــت ب اس
مــردم امــکان پذیــر نیســت  لــذا لازم اســت در رفــع چنیــن تعارضــی بــه خواســت و اراده 
ــر  ی عمــوم امــت توجــه کــرد کــه چنیــن رویکــردی در نظــام هــای سیاســی مبتنــی ب
جمهوریــت بــا اخــذ اراء امــت تحقــق مــی یابد.تذکــر ایــن نکتــه ی ضــروری اســت کــه 
ــه  ــه آراء ملت،حاکمــان نظــام اســلامی همــواره مکلــف ب در ادامــه ی ضــرورت توجــه ب
شــنیدن صــدای ملــت بــوده بــر مــدار نظــر و اراء ایشــان اتخــاذ تصمیــم کننــد کــه ایــن 
مهــم در جهــان امــروز بــه واســطه ی رســانه هــای جمعــی و نقــل قــول هــای منتشــر 

شــده در فضــای ســایبر تحقــق مــی یابــد.
بــا نگاهــی بــه  ســیره امــام علــی علیــه الســلام ایــن امــر محــرز و مســلم اســت کــه آن 
حضــرت دقیقــا بــر اســاس آنچــه پیامبــر ص فرمــوده بــود عمــل کــرد و هیچــگاه خــود 
ــت  ــس از رحل ــه گروهــی پ ــی ک ــرد و زمان ــل نک ــردم تحمی ــر م ــم ب ــوان حاک ــه عن را ب
ــا  ــلام ب ــه الس ــی علی ــردن عل ــرف ک ــت  آن منح ــیر درس ــت را از مس ــرص خلاف پیامب
اعمــال زور درصــدد بــه دســت گرفتــن خلافــت بــر نیامــد بلکــه فقــط بــا رفتــن بــه خانــه 
ــاری  ــه وظیفــه خــود در ی ــادآور شــد و از آنهــا خواســت ب ــه آنهــا ی مهاجــران و انصــار ب

بــرای اقامــه حکومــت اســلامی اقــدام کننــد.
بنــا بــر چنیــن نظریاتــی در اندیشــه ی حکومــت اســلامی،عدم توجــه بــه خواســت و اراده 
ی اکثریــت امــت مســلمان در انشــاء مقرراتــی کــه موجــب اعمــال محدودیــت هایــی در 
تعــارض بــا حقــوق مســلم و آزادی هــای مشــروع ایشــان دارد بــا هیــچ منطقــی چــه در 
نظــام مبتنــی بــر جمهوریــت چــه در دیــدگاه حاکمیــت اســلامی ســازگاری نــدارد و بایــد 
بــدون تعــارف پذیرفــت ادامــه ی چنیــن رونــدی چیــزی جــز دهــن کجــی بــه خواســت 

ملــت نیســت.

  با پلتفرم اینستاگرام مشکل دارید یا با 
محتوا؟ 

محمد فاضلی
جامعه شناس

ســخنی کوتــاه دربــاره اظهــارات نادرســت حســین میرزایــی، نماینــده مجلــس و موافــق 
طــرح صیانــت دربــاره نمونــه جایگزینــی اینســتاگرام.

حســین میرزایــی از مدافعــان طــرح محدودتــر کــردن اینترنــت )طــرح صیانــت( می گویــد: 
ــی را  ــای روس ــن اپ ه ــو« و همچنی ــو کی ــل »کی ــی مث ــن های چین ــم اپلیکیش می توانی

جایگزیــن اینســتاگرام کنیــم. 
خــودش هــم مــی دانــد مشــکل شــان پلتفــرم نیســت. مــردم همــان محتوایــی را کــه در 
ــی و روســی  ــرم هــای چین ــد در پلتف ــی کنن ــد م ــس آپ و تلگــرام تولی اینســتاگرام،  وات

تولیــد مــی کننــد. پلتفــرم روســی و چینــی را هــم آزاد نمــی خواهیــد.  
ــرا  ــت. آن ــد محتواس ــات و تولی ــردش اطلاع ــود آزادی در گ ــا خ ــتیز ب ــان س ــأله ش مس
مــی پیچاننــد و جایــش مــی گذارنــد پلتفــرم، همــان گونــه کــه فیلترینــگ را پیچانــده و 

ــت.   ــد صیان ــته ان اســمش را گذاش

قمار پوتین با سه پیش فرض
یک  پژوهشگر ارشــد مسائل استراتژیک 
ضمن تشریح فرضیه های روسیه در قبال 
بحران اوکراین خاطرنشــان کرد: به نظر 
می رســد روس ها به ســمت جنگ تمام 
عیــار حرکت نمی کننــد و باید از طریق 

دیپلماسی مساله را حل کنند.
بــه گــزارش روزنامه صبح امــروز، دیاکو 
حســینی در تحلیل خود نسبت به بحران 
اوکراین  اقــدام پوتین درباره اســتقلال 
جمهوری های دونتسک و لوهانسک اظهار 
داشت: درباره ریشه این بحران باید گفت 
استدلال اصلی روس ها این است که طی 
دهه های گذشــته غرب ،  ناتو و در رأس 
آن ها آمریکا به خواســته های روسیه بی 
توجه بودند و این موضوع را نادیده گرفتند، 
لذا این بی توجهی ها و روند ادامه  داشــت 
تا جایی که علی رغم هشدار پوتین، روسیه 
توانست شبه جزیره کریمه را ملحق کند. 

وی تصریح کــرد: اصرار غرب به اوکراین 
و پیوستن به ناتو ،  امروز روس ها را ناگزیر 
کرد تــا برای ایجاد منطقــه حائل تلاش 
کنند ،  در نتیجه تصمیمی که پوتین برای 
الحاق و اســتقلال دو جمهوری دونتسک 
و لوهانســک گرفت می تواند پیامدهای 
جدی داشــته باشد و فضای جنگ سرد را 

احیا کند.

این تحلیل گر مسائل بین الملل خاطرنشان 
کرد: البته روســیه در موضعی نیســت که 
تقابل جدی تری را داشته باشد زیرا اقتصاد 
روسیه ضعیف است و در شرایط فعلی قادر 
نیست که وارد رقابت ژئوپلیتیکی با غرب 
شود. حسینی با اشاره به این که در اتفاقی 
که رخ داد روس ها ســه اســتراتژی را در 
پیش گرفته اند و در واقع پوتین روی ســه 

موضوع قمار کرده اســت،  گفت: اول این 
که روسیه از حمایت چین و عدم مخالفتش 
اطمینان بالایــی دارد، دوم این که تصور 
می کند اروپا قادر نیست تا استقلال انرژی 
خود را در مقابل روســیه به دست آورد و 
ســوم هم این که روسیه مطمئن است که 
اروپا، آمریکا  و ناتو در صورت وقوع جنگ 

احتمالی از اوکراین پشتیبانی نمی کنند. 
وی تاکید کرد: بنابراین، این ســه فرضیه 

موجب شــد تا روس ها پیش آیند، اما در 
مســاله اقتصادی باید دید در صورتی که 
آســیب ببینند، تا چه اندازه جدی هستند 
، البته در شــرایطی هم که روسیه موفق 
شود بخشی از اوکراین را بگیرد اما تبعات 
اقتصادی خیلی سنگین تری خواهد داشت 

نسبت به آن چه که به دست می آورد. 

استراتژیک  مســائل  ارشد  پژوهشگر  این 
همچنیــن بیان کرد: در چنین شــرایطی 
باید فضای جنگ سرد را احیا شده بدانیم، 
ضمــن این که ناتو تقویت می شــود، زیرا 
آمریکا موفق شده کشــورهای ناتو را بار 
دیگر کنار هم جمع کند، ناتویی که به قول 
ماکرون رئیس جمهور فرانسه دچار مرگ 
مغزی شــده بود ، با این شــرایط احیا می 
شــود و اروپا هم متوجه شد بدون حمایت 

آمریکا قادر نیست اقدامی انجام دهد. 
حسینی خاطرنشان کرد: در هر حال روس 
ها به ســمت جنگ تمام عیار حرکت نمی 
کنند و اروپــا و آمریکا هم قادر نیســتند 
کاری انجام دهند، باید از طریق دیپلماسی 

این مساله حل و فصل شود . 
این تحلیل گر مســائل بین الملل با اشاره 
به این که جامعه اوکراین چند دسته است 

،  اظهار کرد: بخشــی از جامعه روس تبار 
اوکراین احســاس تعلق قوی نســبت به 
روســیه دارند اما بخش دیگــر جامعه به 
ســمت اروپا و غرب تمایل دارند و این دو 

دستگی در جامعه اوکراین وجود دارد. 
وی تصریح کرد: به نظر می رسد اوکراین 
به واسطه وعده اروپا و غرب گول خورد و 
بیش از اندازه روی حمایت آن ها حســاب 
بــاز کرده بــود و تصور نمــی کردند که 

روس هــا حمله کنند اما بــه آن ها ثابت 
شــد که این برداشت اشــتباه بوده است ،  
البته ممکن است اوکراین حمایت سیاسی 
دریافت کند اما نه به اندازه ای که بتواند به 

تنهایی در مقابل روس ها بایستد. 
حسینی ادامه داد: زلینسکی باید واقع بین 
باشــد و به غرب تکیه نکنــد زیرا تنها راه 
مواجهه با روسیه که دیپلماسی است را باید 
بپذیرد و چشــم انداز قابل پیش بینی این 
اســت که نمی تواند عضو ناتو شود و باید 
در میان روسیه و ناتو بی طرف باقی بماند.

استراتژیک  مســائل  ارشد  پژوهشگر  این 
افزود: به خاطر تشدید بحرانی که صورت 
گرفته برای زلینســکی سخت است که به 
دیپلماسی تکیه کند لذا این مهارت روسیه 
اســت که با کم کردن تنــش ها اوکراین 
را تشــویق به مذاکره کند تا تضمین های 

لازم را بگیرد. 
به گــزارش ایســنا، وی در پایــان ابراز 
داشت:شرق اوکراین طرفدار روسیه هستند 
اما به این معنی نیســت که روســیه  کار 
راحتــی دارد ،  در صورتی که جنگ زمینی 
رخ دهــد روســیه گرفتار می شــود. زیرا 
افغانســتان دیگری ایجاد می شــود برای 
روس ها بهتر است که از طریق دیپلماسی 

با   کی یف وارد گفت و گو شوند.

دیدگاه

حرف های سخنگو یا گزارش تبیان کدام حقیقت دارد؟

»پهنای باند« چالش دولت 
چه کسی پا روی سرعت اینترنت گذاشته؟ همزمان با چالش 
ایجاد شده بر سر تصویب طرح صیانت بدون رعایت موازین 
قانونی، دولت مستقر قصد داشت کاهش سرعت اینترنت را 
به گردن دولت دوازدهم بیاندازد اما ســایت اصولگرا چالشی 
بزرگ برای شان ایجاد کرد. سایت تبیان در گزارشی نوشت 
کاهش پهنای باند در هفته های اخیر با مجوز شورای عالی 
فضای مجازی از ســوی دولت اعمال شده. گزارشی که هم 
دولت هم شــورای عالی فضای مجازی اقدام به تکذیب آن 
کرد.به گــزارش روزنامه صبح امروز به نقل از خبرآنلاین، در 
یک ماهه گذشــته سرعت اینترنت همزمان با تحولات اخیر 
سیاســی و اجتماعی رخ داده در فضای عمومی کشور و اوج 
گرفتن دوباره کرونا با موج ششــم ناشــی از واریانت جدید 

امیکرون، کاهشی محسوس داشت. 
این قدر کــه موج انتقادات از این اختلال در دسترســی ها 
به بســیاری از حامیان دولت رســید و شبکه های اجتماعی 

مختلف شاهد واکنش های انتقادی صریح در این باره بود.
دولت دلیل کاهش سرعت اینترنت را چه می داند؟

چندروز پس از شــروع این انتقادها ســرانجام زارع پور وزیر 
ارتباطــات و همــکاران او در وزارت ارتباطات که همزمان 
مشغول تهیه و تدوین ورژنی جدید از قانون صیانت از فضای 
مجازی بودند، ادعا کردند کاهش ســرعت اینترنت به دلیل 
تعطیلی آمــوزش حضوری مدارس و دانشــگاه ها در پیک 
ششم کروناست. اتفاقی که سبب شــده تا به دلیل افزایش 
نیاز مردم به شبکه اینترنت سراسری، پهنای باند با کاهش و 

سرعت شبکه با اختلال مواجه شود. 
آنها آن طور که خبرگزاری فارس در گزارش روز دوم اسفند 
خود با تیتر»چرا اینترنت کند اســت؟« نوشته وزیر ارتباطات 
و همکارانش اعتقادشــان این است که عدم سرمایه گذاری 
در زیرســاخت های مخابرات در ده سال گذشته باعث این 
مشکل کمبود سرعت اینترنت بوده است و مردم باید صبوری 
کنند تا شبکه فیبر نوری سراسری به خانه های شان برسد.

این حرف را علی بهادری جهرمــی هم تکرار کرد و درباره 
کاهش سرعت اینترنت گفت:»زیرساخت های اینترنت ثابت 
در سال های قبل توسعه پیدا نکرده و توان پاسخگویی به نیاز 
امروز شهروندان را ندارد.به دلیل پایین بودن سرعت اینترنت 
ثابت، حجم زیــادی از مصرف به شــبکه  پاینترنت همراه 
منتقل شــده اســت. دولت در همین مدت اقدامات مهمی 
برای بهبود زیرساخت های اینترنت انجام داده تا مردم بتوانند 
از حق شــهروندی خود در برخــورداری از اینترنت باکیفیت 
برخوردار شــوند.« این پیامکی است که پاد از جلسه سخنگو 
منتشر کرده تا مشخص شود او هم دولت قبل را مقصر این 

سرعت کم اینترنت می داند.
همزمانی کاهش سرعت و مصوبه خبرساز مجلس برای 

طرح صیانت
بهادری جهرمــی در روزی این نــکات را گفت که صدای 

نمایندگان اصولگــرای مجلس چون مقتدایــی و توانگر از 
سرعت بد اینترنت در آمده بود و همزمان مخالفان همیشگی 
شــبکه های اجتماعی یعنی طیف پایداری مجلس به میان 
داری رضا تقــی پور و عنابســتانی در فرآیندی غیر قانونی 
ویراســتی جدیدی از طرح صیانت را با نامی جدید به جای 
طــرح ابتدایی که از صحن مجوز تبدیل شــدن به ماده 85 
گرفته بــود را در کمتر از 10 دقیقه ، بــدون اجازه دادن به 
مخالفین برای ســخن گفتن و تشریح نظرات مرکز پژوهش 
ها تصویب کردند.طرحی که منتقدان جدی در صحن داشت 
و حتی علی نیکزاد رئیس صحن در روز گذشــته که خود از 
نمایندگان نزدیک به پایداری اســت در روز تصویب طرح و 
دقایقی قبل از جلسه کمیسیون اعلام کرده بود این نشست 
رســمی نیست.اما خروجی این نشست تصویب طرح صیانت 
ویراســت نهم بهمن ماه بود. مصوبه ای که ابتدا از ســوی 
نمایندگانی چون غلامرضا نوری نماینده مردم بســتان آباد 
و رشــیدی کوچی نماینده اســتان فارس کخ  تنها نماینده 
مخالف در کمیســیون صیانت بود ، غیرقانونی لقب گرفت و 
سپس معاونت قوانین مجلس هم به دلیل تخلفات شکلی و 
آیین نامه ای آن را فاقد اعتبار دانســت. ولی در همان چند 
ساعت کشور شاهد اعتراضات سراسری کاربران شبکه های 
اجتماعی فارغ از هر گروه بندی سیاســی یا طبقه اجتماعی 
بود. مردمی که همگی نگران چالش هایی هســتند که این 
طرح می تواند برای زندگی و کســب و کار و معاش شــان 
ایجاد کند. عجیب تر اما این بود که خود اعضای کمیسیون 
هم نمی دانســتند بر اســاس کدام ویراست از طرح معروف 
به صیانــت رای به تصویبش دادند! ایــن عدم اطلاع رای 
دهندگان را ســایت تبیان در گزارشی بر اساس نظرات گفته 
شده از سوی نمایندگان موافق رای دهنده به تصویب طرح 

صیانت نوشته و روی خروجی خود قرار داده بود. 
چالشی که گزارش تبیان برای دولت ایجاد کرد

تبیان ســایت زیر نظر ســازمان تبلیغات اسلامی در گزارش 
خبرساز دیگری نوشته است:»پیگیری های تبیان حاکی از آن 
است که مسئولین به دنبال اجرای محدودیت سقف سرویس 
اینترنت بین المللی هستند و در شورای عالی فضای مجازی 
در خصوص اجرای این تصمیم به جمع بندی رســیده اند.در 
جلسه اخیر شــورای عالی فضای مجازی با حضور مقامات 
عالی دولت تصمیم گرفتند سقف ترافیک سرویس بین المللی 
را محــدود کنند که با اجرای ایــن مصوبه در روزهای اخیر 
شــاهد اختلال در اینترنت بین المللی هســتیم. همزمان با 
اجرای چراغ خامــوش این طرح در دولت، مجلس نیز امروز 
بــه تصویب طرح صیانت از فضای مجازی رای داده که این 

مصوبه نیز بر نارضایتی کاربران افزوده است.«
روایتــی کــه در تضاد با ادعای ســخنگوی دولــت و وزیر 
ارتباطات بود. ادعایی که باعث شــد شــب گذشته ایرنا در 
دو خبر مســتقل ابتدا از سوی دبیرخانه شورای عالی فضای 
مجازی خبر مصوبــه ایجادمحدودیت پهنای باند را تکذیب 
کند و ســپس در مصاحبه با زارع پور وزیر ارتباطات ادعا کند 
نه تنها این شــبکه محدود نشده که دولت در شورای عالی 
فضای مجازی درخواســت افزایش پهنای باند بین الملل را 
داده اســت.هرچند در بیانیه دبیرخانه شــورای عالی فضای 
مجازی صراحتا آمده بود در آخرین نشست شورا هیچ بحثی 
دربــاره کاهش یــا افزایش پهنای باند بیــن الملل اینترنت 
نشده اســت. پهنای باند که نمود آن را در سرعت و کیفیت 
دسترسی مردم به شبکه اینترنت می توان دید یکی از ابرواژه 
هایی اســت که در دو ســه ســال اخیر به کلید واژه ای در 
تبلیغات سیاســی ایران بدل شــده. با توجه به گره خوردن 

کســب و کار و زندگی بســیاری از مردم به شبکه سراسری 
اینترنت ، میزان توجه به دولت ها برای توسعه این شبکه از 

کلیدواژه های رای آوری شده است. 
چالشی به نام پهنای باند

واژه ای که اولین بار در ادبیات سیاســی ایران پس از احضار 
جواد آذری جهرمی به خاطر آنچه از ســوی او افزایش این 
پهنــای باند از عــدد ۶0 در دولت دهم بــه ۷00 در دولت 
دوازدهم عنوان شــده بود ، از سوی حسن روحانی در هیات 
دولت مطرح شــد:»هیچ کس به خاطــر افزایش پهنای باند 
حق ندارد وزیر مرا احضار کند. پهنای باند یعنی کسب و کار 
مردم ، یعنی سهولت زندگی و…می خواهید کسی را احضار 

کنید، مرا احضار کنید.«
واژه هایی که دو ســال بعد و در آستانه انتخابات تکرارشان 
کرد:»چه خوب شــده این پهنای باند. الان همان هایی که 
تو روی من ، ســینه من دنبال محدودســازی اش بودند از 
پهنای باند مــی گویند. قبلا پهنایش اذیت شــان می کرد 
اما الان شــکر خدا خوب شــده. همین دستاورد دولت های 
یازدهم و دوازدهم اســت. دیگر هیچ کس نمی تواند دنبال 

فیلترینگ باشد.«
همــان زمان و در کــوران مناظره هــا عبدالناصر همتی از 
اینترنت امن و سالم می پرسید و سید ابراهیم رئیسی صراحتا 
از اینترنت پر ســرعت ســخن می گفت. او تاکید داشت بر 
اینکــه زندگی مردم نباید به خاطر اینترنت به چالش بیفتد و 
تاکید می کرد حتی کاهش سرعت شبکه که باعث دلخوری 

گیمرهای جوان و نوجوان می شود باعث نگرانی اوست.
حالا چند ماه پس از انتخابات و همزمان با تلاش نمایندگان 
تندرو برای محدودســازی اینترنت که باعث نگرانی بسیاری 
از فعالان کســب و کارهای اینترنتی شــده، کاهش سرعت 
شــبکه هم چالشی است مزید بر علت تا نارضایتی ها درباره 

عملکرد وزارت ارتباطات شدت بگیرد. 
دولت با پهنای باند چه خواهد کرد؟

اگرچه ســخنگوی دولت و وزیر ارتباطــات کاهش فعلی را 
ناشــی از ضعف شبکه اعلام کردند اما گزارش تبیان به رغم 
تکذیب یک پرســش اساســی بود و البته مصاحبه بیدخام 
ســخنگوی مخابرات که گفته بود شــرکت زیرساخت چند 
روزی میزان پهنای باند شــبکه اینترنت بین الملل مورد نیاز 

اپراتور را برای آنها تامین نکرده است.
به نظر می رسد چالش پهنای باند همچنان در روزهای آینده 
ادامه داشــته باشــد و همان طور که جلسه صبح چهارشنبه 
چهــارم اســفند 1۴00 صحن را به آوردگاهــی برای تقابل 
موافقان و مخالفان طرح صیانت بدل کرده بود، این شــریان 
که زندگی میلیون ها نفر مســتقیما به آن وابســته اســت، 
همچنان محل بحث و مطالبه عمومی باشــد و بازگشت به 
شرایط گذشــته به این آسانی برای مخالفان گسترش دامنه 

پهنای باند میسر نباشد.

پوتین روی سه موضوع قمار کرده است، اول این که روسیه از حمایت چین و عدم مخالفتش 
اطمینان بالایی دارد، دوم این که تصور می کند اروپا قادر نیست تا استقلال انرژی خود را در 

مقابل روسیه به دست آورد و سوم هم این که روسیه مطمئن است که اروپا، آمریکا  و ناتو در 
صورت وقوع جنگ احتمالی از اوکراین پشتیبانی نمی کنند

,,

شرایط ویژه اشتراک انبوه روزنامه صبح امروز  
برای پیک موتوری ها،باربری ها 

و شرکت های خدماتی

با ما تماس بگیرید: 
0 9 1 5 2 5 6 0 0 9 1  -  0 9 3 6 0 5 6 6 6 3 6



3
پنجشنبه 5 اسفند1400/   سال سوم  /   شماره 1155

Vol.3.No.1155/ February .22.2022

www.sobhe-emrooz.ir
sobhe.emrooz.news@gmail.com

اد
تص

اق

آخرین اخبار از بررسی بودجه ۱۴۰۱

پایان معافیت مالیاتی سوداگران کنکور
نمایندگان مجلس شــورای اسلامی از روز یکشنبه 
اول اسفند بررسی جزئیات لایحه بودجه سال 1۴01 
را آغــاز کرده و تا پایان بررســی لایحه بودجه هر 
روز در دو نوبت صبح و بعد از ظهر جلســات خود را 

برگزار خواهند کرد.
در روزهای گذشــته بندهای تبصره 1 تا ۴ تصویب 
شده است. در ادامه مهمترین بندهای تصویب شده 

روز گذشته را مرور می کنیم:
نرخ مالیات خودروهای لوکس مشخص 

شد
نمایندگان در جریان بررسی بخش درآمدی لایحه 
بودجه ســال 1۴01 کل کشور با بند )ر( تبصره )۶( 
ماده واحده لایحــه بودجه 1۴01 دربــاره مالیات 

خودروهای لوکس موافقت کردند.
براســاس بخش درآمدی بنــد )ر( تبصره )۶( ماده 

واحده لایحه بودجه 1۴01؛
ر- در ســال 1۴01 ارزش انواع خودروی ســواری 
و وانت دوکابین دارای شــماره انتظامی شــخصی 
در اختیار مالکین اعم از اشــخاص حقیقی )خود و 
فرزندان کمتر از هجده سال و محجور تحت تکفل( 
و حقوقی بیــش از ده میلیارد )10.000.000.000( 
ریال مشــمول مالیات ســالانه خودرو به شرح زیر 

می باشند:
1- تا مبلغ پانزده میلیارد )15.000.000.000( ریال 
نسبت به مازاد ده میلیارد )10.000.000.000( ریال 

یک درصد )%1(
2- تا مبلغ ســی میلیارد )30.000.000.000( ریال 
نســبت به مازاد پانزده میلیارد )15.000.000.000( 

ریال دو درصد )%2(
3- تا مبلغ چهل و پنج میلیارد )۴5.000.000.000( 
ریال نسبت به مازاد سی میلیارد )30.000.000.000( 

ریال سه درصد )%3(
۴- نســبت بــه مــازاد چهــل و پنــج میلیــارد 

)۴5.000.000.000( ریال چهار درصد )%۴(.
معافیت مالیاتی انتشارات کتب کمک درسی حذف 

شد
نمایندگان با بند )ق( تبصره )۶( ماده واحده لایحه 

بودجه 1۴01 موافقت کردند.
در جریان رسیدگی به این بند تعدادی از نمایندگان 
از جمله عباس مقتدایی نســبت به اصلاح جزء در 
جــزء یک بند ق تبصره ۶ پیشــنهادی ارائه کرد تا 
براســاس آن هنرمندان از جمله افرادی که فعالیت 
هایی در زمینه مجموعه فعالیت هایی که در فرآیند 
خلاقیت، تولیــد، تکثیر، اجرای صحنه ای، نمایش، 
توزیع آثار سینمایی، ســمعی، بصری، موسیقیایی، 
هنری، نمایشــی، هنرهــای تجســمی، مرمت و 
بازسازی آثار تاریخی دارند از پرداخت مالیات طبق 
قانون مالیات های مستقیم معاف شوند که مجلس 

با این اصلاح موافقت کرد.
در بخــش درآمدی بند )ق( تبصــره ۶ ماده واحده 

لایحه بودجه 1۴01 آمده است:

معافیت مالیاتی فعالیت های مربوط به انتشــارات 
کمک درسی حذف می شود.

2- به منظور حمایت از تولید و صاحبان کســب و 
کارهای آســیب دیده از کرونا، براساس اعلام ستاد 
ملــی کرونا، واحدهــای صنفی با درآمد مشــمول 
مالیات کمتــر از یک میلیــارد )1.000.000.000( 
ریال در ســال 1۴00 علاوه بر معافیت های قانونی 
و بخشودگی و مشوق های مالیاتی، برای مالیات بر 
عملکرد ســال 1۴00 از پنج واحد درصد بخشودگی 

از نرخ مالیاتی برخوردار می شوند.
ســازمان  توســط  آمبولانس  خودروی  3-واردات 
اورژانس کشور از پرداخت حقوق ورودی و عوارض 

گمرکی معاف است.
۴- معافیت های مالیاتی مؤسسات کنکور دانشگاه ها 
اعم از کنکور سراســری و کنکورهای تحصیلات 
تکمیلی)کارشناسی ارشد و دکتری(، حذف می شود.
نرخ مالیات واحدهای تولیدی 5 درصد کاهش یافت
نمایندگان در جریان بررسی بخش درآمدی لایحه 
بودجه ســال 1۴01 کل کشور با بندهای )ع(، )ف( 
تبصره )۶( ماده واحده لایحه بودجه 1۴01 موافقت 

کردند.
بر اساس بخش درآمدی بند )ع( تبصره )۶( در سال 

1۴01 آمده است:
ع- در تبصــره مــاده )100( قانــون مالیات های 
مســتقیم برای عملکرد ســال 1۴00 عبارت »ده 

برابر« به عبارت »سی برابر« اصلاح می شود.
همچنیــن در بند )ف( تبصره ۶ مــاده واحده آمده 

است:
ف- در راســتای سیاست های حمایت از تولید، نرخ 
مالیــات موضوع مــاده )105( قانــون مالیات های 
مستقیم اشخاص حقوقی دارای پروانه بهره برداری 
از وزارتخانه های ذی ربــط در فعالیت های تولیدی 
در ســال 1۴00 معادل پنج واحد درصد کاهش می 
یابد. این بخشــودگی علاوه بر ســایر معافیت ها و 
بخشودگی ها و مشوق های قانونی اشخاص مذکور 

می باشد.
عوارض صادرات دام سبک و سنگین تعیین شد

نمایندگان در جریان بررسی بخش درآمدی لایحه 
بودجه سال 1۴01 کل کشــور با بند )ص( تبصره 
)۶( ماده واحده لایحــه بودجه 1۴01 در خصوص 
عوارض صادرات دام ســبک و ســنگین موافقت 

کردند.
بر اســاس بخش درآمدی بند )ص( تبصره )۶( در 

سال 1۴01 آمده است:
ص- در راســتای اجرای بند)ب( مــاده)1۴( قانون 
افزایش بهره وری بخش کشاورزی و منابع طبیعی، 
به دولــت اجازه داده می شــود بــه ازای صادرات 
هــر رأس دام ســبک مبلغ پانصد و ســی و هفت 
هــزار)53۷.000( ریــال و به ازای صــادرات هر 
کیلوگرم وزن زنده دام سنگین مبلغ یکصد و شصت 
و هفت هــزار)1۶۷.000( ریــال از صادرکنندگان 

دام دریافت و به ردیــف درآمدی 1۴0212 جدول 
شماره)5( این قانون نزد خزانه داری کل کشور واریز 

نماید.
مخالفت مجلس با اخــذ جریمه دیرکرد از عوارض 

بزرگراهی
نمایندگان مــردم در مجلس با حذف کل بند )ک( 
تبصره ۶ ماده واحده لایحه درباره تاخیر در پرداخت 
عوارض بزرگراهی و راه های اصلی جدید و شبکه 
آزادراهــی با 119 رأی موافق، ۷۷ رأی مخالف و ۶ 
رأی ممتنع از مجموع 218 نماینده حاضر در صحن 

موافقت کردند.
احمد امیرآبــادی فراهانی پیشــنهاد دهنده حذف 
بند مذکــور در توضیح علل حــذف این بند گفت: 
کارگرانی که در شــهرهایی ماننــد پرند، فردیس و 
شهرهای اطراف تبریز و... زندگی می کنند، ناچارند 
کــه برای حضور در کارخانه هــا 2 بار در روز، یک 
بار صبح و یک بار عصر از این بزرگراه ها و آزادراه 
ها عبــور کنند و در صورت اینکــه جریمه دیرکرد 
عوارض بزرگراهی و آزادراهی را پرداخت نکنند، این 
عــدد مبلغ قابل ملاحظه ای خواهد شــد، بنابراین 
بهتر اســت تاخیر در پرداخت عــوارض بزرگراهی 

حذف شود.
براساس بخش درآمدی بند )ک( حذف شده تبصره 

۶ ماده واحده لایحه بودجه 1۴01؛
- تأخیر در پرداخت عــوارض مصوب بزرگراهی و 
راههــای اصلی جدید و شــبکه آزادراهی در زمان 
مقرر، مشــمول جریمه غیرقابل بخشودگی معادل 
بیســت درصد)20%( عوارض مصــوب در آزادراه، 
بزرگراه و راههای اصلی جدید مربوط می باشــد در 
صورت تأخیــر بیش از یکماه در پرداخت، علاوه بر 
اصل عوارض و جریمه مذکور، مشمول جریمه ای 
معادل دو درصــد)2%( مجموع نرخ اصل و جریمه 

یادشده به ازاء هر ماه تأخیر، می شود.
تعییــن عــوارض 10 درصــدی بــرای بازی های 
خارجــی قابل نصب در رایانــه، تلفن های همراه و 

کنسول0۴/12/1۴00 - 1۶:1۴
نمایندگان در جریان بررسی بخش درآمدی لایحه 
بودجه سال 1۴01 کل کشور با بند )م( و )ن( تبصره 
)۶( ماده واحده لایحه بودجه 1۴01 موافقت کردند.

بر اساس بخش درآمدی بند )م( تبصره )۶( در سال 
1۴01 آمده است:

م- وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی موظف است 
از عرضــه کنندگان انواع بازی هــای خارجی قابل 
نصب در رایانه، تلفن های همراه و کنسول عوارضی 
معادل ده درصد)10%( قیمــت فروش را أخذ و به 
حســاب درآمدی 1۶01۷8 جدول شــماره)5( این 

قانون نزد خزانه داری کل واریز نماید.
همچنین در بند )ن( ایــن تبصره ماده واحده آمده 

است:
س- سازمان امور مالیاتی در صورت اثبات خلاف-

گویی وکیل علاوه بر پیگیــری موضوع در مراجع 

قضائی، نسبت به اعمال جریمه مالیاتی تا سقف پنج 
برابر اختلاف کشف  شده اقدام می نماید.

حق الامتیاز دولت از اپراتورهای تلفن همراه تعیین 
تکلیف شد

نمایندگان در نشســت علنی نوبت عصر روزگذشته 
با بند )ی( تبصره ۶ ماده واحده لایحه با 15۷ رأی 
موافق، 22 رأی مخالف و ۷ رأی ممتنع از مجموع 

21۴ نماینده حاضر در صحن موافقت کردند.
سید محمدرضا میرتاج الدینی در جریان بررسی بند 
مذکور، در توضیح پیشــنهاد خــود گفت: باید برای 
این بند اصلاحاتــی انجام دهیم تا این حق الزحمه 
و حق السهم مستقیماً به هدف برخورد کند. کمیته 
فنــاوری و ارتباطات فراکســیون راهبــردی برای 
این موضوع چندین جلســه با حضور کارشناسان و 
مسئولان دولتی برگزار کرد که ماحصل آن این بود 
که حق الامتیاز و حق السهم کارورهای ارائه دهنده 
خدمات مخابراتی کــه دارای پروانه تلفن همراه و 
دارای شبکه نهایی دسترســی هستند، به میزان 2 

درصد افزایش یابد.
وی ادامــه داد: براســاس این پیشــنهاد تنها ارائه 
دهندگان مخابراتی که خدمات مخابراتی ارائه داده 
و دارای پروانه تلفن سیار هستند و شبکه دسترسی 
نهایی دارند، مشمول می شوند، چرا که شرکت های 
کارآفریــن فعال در حوزه خدمــات مخابراتی وجود 
داشــته که دسترســی نهایی ندارند و شرکت های 
جزء هســتند و لازم است مورد حمایت قرار گیرند، 
با این پیشنهاد آنها مشمول افزایش 2 درصدی حق 
الزحمه و حق الســهم نشــده و تنها از اپراتورهای 
اصلی اخذ می شوند و از طرفی برخلاف آن چیزی 
که همکاران مطرح کردند، سال گذشته مورد ایراد 
شــورای نگهبان قرار نگرفت و از طرفی در ســال 

جاری هم درآمدی برای دولت داشته است.
این نماینده مردم در مجلس شورای اسلامی اظهار 
کرد: بســتر اینترنت ما نیز به پهنای باند تلفن سیار 
وابسته اســت، چرا که یکصد میلیون نفر مشترک 
تلفن ســیار هســتند و هم اکنون ضریب نفوذ آنها 
120 درصــد بوده و در مقابل پهنــای باند اینترنت 
خانگی ثابت که 9میلیون مشــترک دارد و ضریب 
نفوذ آن بســیار پایین است حدود 30 درصد بوده و 
طبق برنامه های توســعه ای مشترکین این بخش 
باید به 20 میلیون نفر برســند. همچنین 9 میلیون 
نفری کــه از اینترنت خانگی اســتفاده می کنند با 
روش های سیمی و مسی متصل می شوند که باید 
به فیبر نوری تبدیل شــده، چرا کــه آینده اینترنت 

فیبر نوری است.
میرتــاج الدینی ادامه داد: اگر می خواهیم شــبکه 
ملی اطلاعات را کامل کنیم، باید زیرســاخت فیبر 
نوری را در کشور گسترش دهیم، لذا درآمد حاصل 
از این بخش برای حمایت از زیرســاخت های فیبر 
نوری اســت. این امر نیازمند سرمایه گذاری بوده و 
پیام بســیار مثبتی برای فعالان اینترنت، آی تی و 

آی ســی تی دارد و در واقع این افزایش قیمت تنها 
شامل اپراتورهای بزرگ می شود و سایر فعالان از 

این افزایش قیمت مستثنی خواهند شد.
براســاس بخش درآمدی بنــد )ی( تبصره ۶ ماده 

واحده لایحه بودجه 1۴01؛
1- کارور)اپراتور(های ارائه دهنده خدمات مخابراتی، 
علاوه بر قیمت هر پیامک مبلغ ســی )30( ریال از 
استفاده کنندگان خدمات مزبور دریافت و به حساب 
درآمــد عمومی ردیف 1۶015۴ نزد خزانه داری کل 

کشور واریز می کنند.
2- حق الامتیاز و حق السهم کارورهای ارائه دهنده 
خدمات مخابراتی کــه دارای پروانه تلفن همراه و 
دارای شــبکه نهایی دسترسی هســتند، به میزان 
دو درصــد )2%( افزایش یافته و به حســاب درآمد 
عمومی ردیف 130۴0۴ نزد خزانه داری کل کشور 

واریز می شود.
از  دولــت  الســهم  حــق  از  حاصــل  منابــع 
خدمــات  دهنــده  ارائــه  شــرکت های  و  کارور 
اینترنــت مــازاد بــر یکصــد و شــانزده هــزار 
میلیــارد)11۶.000.000.000.000( ریال در ردیف 

130۴0۴ صرف موارد زیر می شود:
1-2- حمایت از تولید محتوا در فضای مجازی

2-2- پــروژه هــا و طرح های مرتبــط با فضای 
مجازی تحت نظــارت و راهبرد وزارت ارتباطات و 
فناوری اطلاعات در راستای مصوبات شورای عالی 
فضای مجازی بخصوص)طــرح کلان و معماری 
شــبکه ملی اطلاعات( مصوب شــهریور 1399 با 
اولویت بومی ســازی تجهیزات و خدمات امنیت و 
تولید محتوا و سالم سازی، ذخیره سازی و پردازش 
کلان داده ها، حمایت از توســعه هوشمندســازی 
در قوای ســه گانه و نیــروی انتظامی و ایجاد یک 
زیرســاخت مرجع ملی به نحوی که امکان نظارت 
برخط و قابل اتکای ســهم ترافیک داخلی در کل 

مصرف اینترنت کشور فراهم شود.
3-2- وزارت ارتباطــات و فناوری اطلاعات مکلف 
است اقدامات مشخص شــده در طرح سند کلان 
شبکه ملی اطلاعات در افق 1۴01 را محقق نماید.

۴-2- مســئولیت صدور مجــوز و تنظیم مقررات 
صــوت و تصویر فراگیر و نظــارت بر آن، منحصراً 
بر عهده سازمان تنظیم مقررات رسانه های صوت 
و تصویر فراگیر )ســاترا( سازمان صدا و سیما است. 
سازمان صدا و سیما)ساترا( موظف است در راستای 
حفظ ارزش های ایرانی - اســلامی و نظام خانواده 
بر تمــام مراحل تولیــد آثار حرفــه ای در فضای 
مجازی نظارت نماید و ضمن ارتقای کیفی تولیدات 
از اثرات سوء آن در جامعه جلوگیری به عمل آورد.

5-2- توســعه اقتصاد دیجیتال و سرمایه گذاری در 
آن

۶-2- هوشمند سازی در تولید و توزیع محصولات 
کشاورزی، دامپروری و شیلات
۷-2- توسعه هوش مصنوعی

  پیام رهبری انقلاب در خصوص
 تسهیلات بانکی

رئیس مجلس شــورای اســلامی نامه رهبر معظم انقلاب در خصوص تســهیلات بانکی را 
قرائت کرد.

محمد باقر قالیباف در جلســه علنی امروز مجلس شــورای اســلامی )چهارشنبه( متن نامه 
رهبری معظم انقلاب در خصوص تسهیلات بانکی را به شرح زیر قرائت کرد:

»جناب آقای دکتر قالیباف رئیس محترم مجلس شورای اسلامی نامه شماره 1۴00.3۴۴۶00 
مــورخ 1۴00.11.2۷ رئیس کل محترم بانک مرکزی در خصوص تکالیف شــبکه بانکی در 
مصوبه کمیسیون تلفیق بودجه 1۴01 و آثار آن در تشدید ناترازی بانک ها و افزایش پایه پولی 

به استحضار مقام معظم رهبری مدظله العالی رسید مرهون فرمودند:
بسمه  تعالی

جناب آقای قالیباف
ریاست محترم مجلس شورای اسلامی

مقتضی است به این هشدار توجه لازم بشود. مراتب جهت اقدام مقتضی ایفا می گردد.«

  آزاد سازی واردات لوازم خانگی 
درصورت عدم همکاری کارخانجات تولیدی

بیســتمین جلسه ســتاد تنظیم بازار به ریاســت معاون اول رییس جمهور و با حضور وزرای 
صمت، جهاد کشــاورزی و دادگســتری، سخنگوی دولت، شــهردار تهران و سایر مسئولین 

دستگاههای عضو برگزار شد.
محمد مخبر در این جلسه با اشاره به کنترل آشفتگی های اولیه در بازار از همه اعضا خواست 
تا با تمهیدات مناســب و افزایش نظارت ها ایجاد ثبات در قیمت و بازار کالاهای اساســی را 
دنبال کنند. معاون اول رئیس جمهور با تاکید بر جلوگیری از هرگونه افزایش قیمت مخصوصا 
در روزهای پایانی ســال افزود: همه کســانی که در این زمینه همکاری مناسبی دارند مورد 

تشویق قرار گرفته و با متخلفین در هر صنعتی به شدت برخورد شود.
در این جلســه در خصوص وضعیت قیمت ها در صنعت لوازم خانگی گزارش مبسوطی ارائه 
شــد. بر اســاس این گزارش و با توجه به توقف افزایش قیمت ها، ایجاد شفافیت در سامانه 
جامع تجارت، ثبت دقیق فاکتور فروش، درج  قیمت تولید کننده، کاهش قیمت تمام شده از 
طریق ســاخت مواد داخل و کاهش تعرفه واردات قطعات و تلاش برای افزایش تیراژ تولید 
و ایجاد تنــوع در محصول از جمله راهکارهای کاهش قیمت در این صنعت و بازار عنوان و 

مقرر شد در این زمینه برنامه ریزی لازم صورت پذیرد.
لازم به ذکر است براساس تصمیمات ستاد تنظیم بازار مقرر شد چنانچه تولیدکنندگان داخلی 
لــوازم خانگی قیمــت های خود را در بازار واقعی نکنند، برنامه ریزی لازم برای آزادســازی 

واردات متناسب با نیاز مردم انجام شود.
در این جلســه وزارت صمت گزارشی از آسیب شناسی و آخرین وضعیت قیمت های 18 قلم 
از طیف وســیعی از کالاهای مورد نیاز شب عید و همچنین گزارشی از آخرین وضعیت درج 
قیمت تولید کننده بر روی کالاها ارائه داد. بر اســاس این گزارش تعداد کالاهای مشــمول 
طــرح درج قیمت تولید کننده ۷ هزار قلم کالا اعلام شــد که از این تعداد حدود ۴500 قلم 

کاهش قیمت پیدا کرده اند.
همچنین گزارشــی از تامین و ذخیره سازی میوه شــب عید، توزیع گوشت و مرغ و برنج در 
میدان های عرضه، توسط وزارت جهاد کشاورزی ارائه و مقرر شد در روزهای منتهی به پایان 
سال عرضه کالاهای اساسی با قیمت مصوب تنظیم بازاری به وفور صورت گیرد به گونه ای 

که کمبود و کسری در بازار وجود نداشته باشد.
وضعیت توزیع کالاها در سامانه های هوشمند و اینترنتی نیز از دیگر گزارش های ارائه شده 
در این جلســه بود که بر اساس آن و با اشاره به رکورد 80 تنی توزیع برنج با قیمت متوسط 
در تهران توســط این سامانه ها مقرر شد درروزهای منتهی به پایان سال تعداد سامانه های 

موجود افزایش و زیرساخت فروش و عرضه توسط این سامانه ها ارتقا یابد.

  اعتبار چک قدیم بدون محدودیت است
با اجرایی شــدن قانون جدید چک و لزوم ثبت چک ها در ســامانه صیاد، کاربران با ابهاماتی 
درباره اعتبار چک های قدیمی مواجه هســتند. چک های قدیمی که از ســال های گذشته در 
دســت افراد است تا چه زمانی قابل وصول هستند؟ دســته چک های قدیمی که هنوز برگ 

سفید دارند قابل استفاده اند؟
اقتصادآنلاین نوشــت: »قانون اصلاح قانون صدور چک« با هدف اعتباربخشــی به چک و 
به حداقل رســاندن صدور چک بلامحل در سال 139۷توســط مجلس شورای اسلامی به 
تصویب رســید و از ابتدای سال 1۴00 اجرایی و ثبت، نقل و انتقال چک های جدید از تاریخ 
5 فروردین ماه 1۴00، تنها در ســامانه صیاد ممکن شــد. بدین ترتیب چک ها، بدون ثبت در 
سامانه صیاد، قابلیت پردازش در شبکه بانکی را نداشته و بانک ها از پرداخت وجه چک جدید 

ثبت نشده در این سامانه، امتناع می کنند.
 با اجرایی شــدن این قانون جدید برخی از افرادی که چک های قدیمی دارند یا هنوز دســته 
چک قدیمی با برگ سفید دارند با این سوال مواجه هستند که آیا چک های قدیمی همچنان 
اعتبار دارند و تا چه زمانی قابل اســتفاده هســتند؟ در ادامه به پاســخ برخی از پرسش های 

متداول در این زمینه پرداخته می شود.
آیا چک صیاد طرح قدیم طبق روال قبل پیش می رود؟

 بله تا اطلاع ثانوی برگ های دسته چک قدیمی با روال سابق صادر و وصول می شود.
آیا چک های قدیمی تا برگ آخر می توانند در وجه حامل صادر شوند؟ 

در حال حاضر چک های قدیمی به شــکل سابق می توانند کارسازی شوند و بنابراین در وجه 
حامل نیز می توانند صادر شوند.

آیا محدودیتی در تاریخ اعتبار چک در قانون جدید وجود دارد؟
در حال حاضر حداکثر سه سال بعد از دریافت دسته چک اعتبار دارد.

چک ها و دسته چک های قدیمی هنوز از نظر قانونی اعتبار دارند
بنابر این دارندگان چک های قدیمی باید بعد از اتمام دســته برگ های چک، اقدام به دریافت 
چک های جدید و ثبت در ســامانه صیاد کنند و به طور کلی اشــخاصی که هنوز دسته چک 
قدیمی دارند، می توانند تا به اتمام رســیدن دسته چک خود مانند گذشته به فعالیت شان ادامه 

دهند.

  واردات گوشی ۳ میلیارد دلاری شد
در ادامه روند رو به رشــد واردات گوشی تلفن همراه، در 10 ماهه امسال بیش از سه میلیارد 

دلار گوشی وارد ایران شده است.
ایســنا نوشت: واردات گوشــی تلفن همراه اغلب در صدر واردات ایران قرار دارد، به عبارتی 
کالایی است که حجم واردات آن از هر یک از اقلام وارداتی حتی کالای اساسی بیشتر است. 
بررسی تازه ترین گزارش گمرک ایران نشان می دهد که در 10 ماهه امسال،  بیش از 1۴.۶ 

میلیون دستگاه گوشی به ارزش 3.3 میلیارد دلار  وارد کشور شده است.
واردات گوشی نسبت به مدت مشابه سال قبل از نظر  تعداد 2۷ درصد و  ارزش 93.۷ درصد 

افزایش داشته است.
در دوره مورد بررســی حجم  گوشــی هایی که  همراه مســافر وارد شده  210 هزار و 1۴3 

دستگاه بوده است نسبت به  مدت مشابه سال قبل حدود ۶0 درصد کاهش دارد.
این در حالی اســت که در 9 ماهه امسال نیز واردات گوشی افزایش 11۷ درصدی داشت؛ به 
طوری که بالغ بر 13.۶ میلیون دســتگاه به ارزش بیش از 2.9 میلیارد دلار وارد شده بود که 

از نظر تعداد هم رشد ۴2.5 درصدی داشته است.
از مدتــی پیــش بحث هایی در مورد محدودیــت واردات انواعی از گوشــی مطرح بود ولی 
آنطور کــه باقری پور -مدیــرکل دفتر فنــاوری و امنیت فضای مجــازی گمرک ایران-
به تازگی اعلام کرده اســت در حال حاضر محدودیتی در فهرســت گوشــی های ورودی 
به کشــور توســط مســافران چه به صورت مســافری و تجاری وجود ندارد و تنها موضوع 
مــورد توجــه  این اســت کــه در رویه مســافری حقوق ورودی گوشــی های بــا ارزش 
 کمتــر از ۶00 دلار با شــش درصد و  بــا ارزش بالای ۶00 دلار با  12 درصد،  محاســبه

 می شود.

خبر

دستورات ویژه القاصی برای پیگیری پرونده های کثیرالشاکی

آیا مالباختگان فرشتگان از بلاتکلیفی نجات پیدا می کنند؟
رئیس کل دادگستری استان تهران با حضور 
در مرکز ارتباطــات مردمی قوه قضاییه در 
جریان مشکلات تعدادی از مراجعه کنندگان 
قرار گرفت و دســتورات لازم در راســتای 

رسیدگی و رفع آن ها را صادر کرد.
القاصی  به گــزارش روزنامه صبح امــروز، 
با حضــور در مرکز ارتباطــات مردمی قوه 
قضاییــه در جریان مشــکلات تعدادی از 
مراجعه کننــدگان قرار گرفت و دســتورات 
لازم در راســتای رســیدگی و رفع آن ها را 

صادر کرد.
کل  رئیــس  بازدیــد،  ایــن  جریــان  در 
دادگستری استان تهران ضمن گفت وگوی 
چهره به چهره با ملاقات کنندگان به بررسی 
موردی و جزئیات پرونده تعدادی از مراجعان 
بازدیــد رئیس کل  پرداخــت.در جریــان 
دادگستری تهران از مرکز ارتباطات مردمی 
قــوه قضاییه، شــکات و مالباختگان برخی 
از پرونده های کثیرالشــاکی از قبیل تعاونی 
مســکونی شــهرک ژاندارمری، موسســه 
کاسپین و شرکت مفتاح رهنورد ایرانیان نیز 
حضور داشــتند که القاصی پس از استماع 
افراد، دستورات لازم  این  درخواســت های 

درخصوص این پرونده ها را صادر کرد.
القاصی با اشــاره پرونده تعاونی مســکونی 

شــهرک ژاندارمری گفــت: پرونده مذکور 
دارای فرایند خاصی است که ادامه رسیدگی 
آن منوط به برگزاری جلسات کارشناسی در 
مورد اراضی مربوطه اســت تا حقی از افراد 

در این پرونده تضییع نشود.
وی بــا تاکید بر اینکــه در این پرونده، قوه 
قضاییه بدنبال احقاق حقوق مردم اســت، 
افزود: پس از شــنیدن صحبت های دو نفر 
از نمایندگان شــکات این پرونده، دستورات 

ویژه ای در این مورد صادر شد.
رئیــس کل دادگســتری تهــران دربــاره 
پرونده های مالباختگان موسســه فرشتگان 
)کاسپین( و شــرکت مفتاح رهنورد ایرانیان 
که جریــان این بازدید درخواســت هایی را 
مطرح کرده بودند گفت: در این پرونده ها که 
کثیرالشاکی هم هســتند، جزئیات بار دیگر 
مورد بررســی قرار گرفت و دستوراتی مبنی 
بر رســیدگی به احقاق حقوق مالباختگان و 

رد مال صادر شد.
وی افــزود: همچنین در راســتای وصول 
مطالبــات این افراد نیز بــه قضات مربوطه 
نیابت هایی داده شــد که نسبت به توقیف 
مال و مزایده امــوال، اقداماتی را در جهت 

استیفای حقوق شکات انجام دهند.
رئیس دادگستری تهران، در رابطه با پرونده 

مالباختگان موسســه فرشتگان، در تماسی 
تلفنی با معــاون اجرای احکام دادســرای 
عمومی و انقــلاب تهــران، پیگیر آخرین 
وضعیت این پرونده شــد و نسبت به تسریع 

در روند رسیدگی، تاکید کرد.

در جریان این بازدید، شــکات پرونده های 
شــرکت  و  اسلامشــهر  کامیونــداران 
تعاونی کارکنان دادگســتری شــهریار نیز 
درخواســت های خود را مطــرح کردند که 
القاصی دســتورات مقتضی در رابطه با این 

پرونده ها را صادر کرد.
در ادامــه این بازدیــد، تعــداد دیگری از 
مراجعه کنندگان با رئیس کل دادگســتری 
تهران دیدار و مشــکلات خــود را مطرح 

کردند.
القاصی با اشــاره به درخواســت های این 
ملاقات کننــدگان گفــت: در جریان دیدار 
با  مردمــی امــروز، پرونده هــای دیگری 
موضوعات قضایی و کیفری مورد بررســی 
قرار گرفت که در جریان این بررســی ها به 
روسای حوزه های قضایی مربوطه تاکید شد 
در یــک فرایند ویژه پیگیری ها با ســرعت 

بیشتری انجام شود.
القاصی ضمن اشاره به درخواست مراجعان 
مبنی بر رفع اطاله دادرسی خاطرنشان کرد: 
در این زمینه نیز دســتورات لازم در جهت 

تسریع در روند رسیدگی ها صادر شد.
رئیس دادگستری استان تهران اظهار کرد: 
برخــی از مراجعان، پرونده های متعددی در 
شــعب و حوزه های قضایی مختلف داشتند 

که دســتور تجمیع و رسیدگی توامان آن ها 
صادر شد.

وی در ادامه افزود: برخی از مراجعه کنندگان 
نیز نســبت به احکام قطعی معترض بودند 
و درخواســت اعمال ماده ۴۷۷ را داشتند و 
مدعی بودند طبق مســتندات، آرای صادره 
در مورد آن ها خلاف قانون است که دستور 
رســیدگی ویژه به ایــن پرونده ها نیز صادر 

شد.
القاصــی ضمن تقدیــر از اقدامــات مرکز 
ارتباطــات مردمی قــوه قضاییه گفت: این 
دیدارهــا نوعی فرهنگ ســازی اســت که 
ارتباط گیری مســئولان با مردم را تسهیل 
می کنــد و با تداوم و اســتمرار آن می توان 
بسیاری از مشکلات را از پیش رو برداشت.

استان  دادگستری  دادگســتری  رئیس کل 
تهران تاکید کرد: نتیجه تمام بررســی ها و 
دستورات صادر شده در این جلسه از مراجع 

مربوطه پیگیری خواهد شد.
گفتنی است پیش از این دیدار نیز در جریان 
برنامه ملاقات مردمی هفتگی، مکشــلات 
حقوقی و قضایی 1۷0 نفــر از مراجعان به 
دادگستری  رئیس کل  توســط  دادگستری 
تهران و معاونان و کارشناسان مربوطه مورد 

بررسی قرار گرفت.

پرونده های مالباختگان 

موسسه فرشتگان )کاسپین( 

و شرکت مفتاح رهنورد 

ایرانیان که کثیرالشاکی هم 

هستند، جزئیات بار دیگر 

مورد بررسی قرار گرفت و 

دستوراتی مبنی بر رسیدگی 

به احقاق حقوق مالباختگان و 

رد مال صادر شد
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 نمایش فسیل های ۲۲۰ میلیون ساله 
در طبس

جنوبی  خراسان  موزه های  مســوول 
گفت: با شناسایی سایت فسیلی جدید 
در ژئوپارک طبس و کشف مرجان ها 
تا  و دوکفه ای هایی متعلــق به 205 
220 میلیون سال قبل، تعدادی از آنها 
به موزه زمین شناســی طبس منتقل 

شده است.
غلامحسین شــعیبی روز گذشته در 
گفت و گــو با خبرنــگار ایرنا افزود: 
این فسیل ها در بازدید کارشناسان از 
سایت مناطق جنوبی ژئوپارک طبس 

اواخر بهمن  ماه کشف شد که کم نظیر و ارزشمند است.
وی گفت: سایت فسیلی تازه کشف شده شامل انواع مرجان ها و دوکفه ای ها، متعلق به حدود 
205 تا 220 میلیون ســال قبل بوده و تنوع و گســترش لایه های فســیل دار در این سایت 

منحصر به فرد است.
مسوول موزه های خراسان جنوبی اظهار داشت: تعدادی از این فسیل ها برای مطالعه و بازدید 

عموم به موزه میراث زمین طبس منتقل شده است.
وی افزود: موزه میراث زمین طبس با داشتن ۶00 نمونه انواع سنگ ها، کانی ها و مواد معدنی، 
نظر بسیاری از علاقه مندان این حوزه را به خود جلب کرده و در این موزه می توان فسیلی به 
نام »اســتروماتولیت« را دید که 520 میلیون سال سن دارد و این فسیل در واقع جلبک هایی 

بوده که روی هم انباشته شده اند.
شــعیبی گفت: فســیل های گیاهی موزه هم قدمتی بیش از 210 میلیون ســال دارند و این 
فسیل ها نشان می دهد که طبس در میلیون ها سال پیش جنگل های انبوه داشته و شرایط برای 

تشکیل زغال سنگ خوب بوده است.

وی ادامه داد: قدیمی ترین فســیل که در ژئوپارک طبس نگهداری می شــود مربوط به 530 
میلیون سال پیش بوده و از جاذبه های دیدنی برای گردشگری در این منطقه است.

  ۵۲ درصد از مهارت آموزان
 فنی و حرفه ای وارد بازار کار می شوند

معاون آموزش سازمان آموزش فنی و 
حرفــه ای گفت: 52 درصد از مهارت 
آمــوزان فنی و حرفه ای در ســطح 
کشور وارد بازار کار می شوند که این 
رقم با اقدامات انجام شــده افزایش 

می یابد.
به گــزارش ایرنــا محمدرضا شــاه 
پسندی روز چهارشنبه در آیین تکریم 
مدیرکل و معارفه سرپرســت آموزش 
فنی و حرفه ای خراسان شمالی اظهار 

داشــت: اکنون ۴2 درصد از افراد متقاضی دریافت مهارت که وارد مراکز آموزش فنی و حرفه 
ای می شوند از دانش آموختگان دانشگاه ها هستند که آمار خوبی نیست.

معاون آموزش ســازمان آموزش فنی و حرفه ای افزود: بعضا افراد شــاغل هم برای ارتقای 
مهارت خود به آموزش نیاز دارند و حرفه ای را فرا می گیرند.

وی با اشاره به اینکه در کنار ماموریت های اصلی سازمان آموزش فنی و حرفه ای، ماموریت 
های جدید بتدریج به سازمان افزوده شده است گفت: آموزش به زندانیان، معتادان بهبود یافته، 
مددجویان بهزیســتی و کمیته امداد و سربازان از جمله این موارد است که بر این اساس نیاز 

است تا توان این سازمان تقویت شود.
وی با تاکید بر توســعه آموزش جوارکارگاهی و بین کارگاهی گفت: تلاش داریم تا از ظرفیت 

و توان بنگاه های صنعتی برای آموزش مهارت ها استفاده کنیم.
وی با اشــاره به نقش آموزش های فنی و حرفه ای و مهارت آموزی در رونق اشــتغال گفت: 
قشــر سربازان، دست به نقدترین قشــر برای ورود به بازار کار است و درصورتی که این افراد 
با فرا گرفتن مهارت بتوانند وارد جامعه کاری شــوند بسیاری از دغدغه های مربوط به ازدواج 

و بیکاری مرتفع می شود.
شاه پســندی خاطرنشان کرد: ســازمان آموزش فنی و حرفه ای ماموریت دارد تا به افرادی 
که به دنبال شــغل هســتن مهارت حرفه ای آموزش دهد و در این زمینه انعقاد تفاهم نامه 
با نهادهای مختلف از جمله کمیته امداد، بهزیســتی، نظام پرســتاری و شرکت شهرک های 

صنعتی پیگیری شده است.
معــاون آموزش ســازمان آموزش فنی و حرفــه ای افزود: با توجه به اینکــه جامعه ما رو به 
ســالمندی است، نیاز به پرستار برای این قشر در آینده به شدت احساس می شود از این رو با 

همکاری نظام پرستاری برای ارائه آموزش های لازم برنامه ریزی شده است.
دولت به دنبال اشتغال زایی است 

سرپرســت معاونت سیاسی،اجتماعی و امنیتی اســتانداری خراسان شمالی هم در این آیین بر 
نقش و جایگاه ارائه مهارت حرفه ای در ایجاد اشتغال تاکید کرد و گفت: ارائه مهارت حرفه ای 

و رونق اشتغال می تواند سبب کاهش و یا از رفتن آسیب های اجتماعی شود.
روح الله حســین پور اظهار داشت: رویکرد دولت، ایجاد اشتغال و رونق اشتغال است و در این 

زمینه گام های موثری برداشته شده است.
وی گفت: البته اکنون و با اقدامات و نگاه دولت و تغییر تفکری که ایجاد شده، توقع مردم هم 

بیشتر شده است و دولت هم به جد به دنبال اشتغال زایی است.
سرپرست معاونت سیاسی،اجتماعی و امنیتی استانداری خراسان شمالی با اشاره به دستاوردهای 
دولت در مهار بیماری کرونا اظهار داشــت: گمان این بود که روند واکسیناســیون مردم علیه 
کرونا تا هفت ســال به طول بکشد اما با اقدام دولت و توجه ویژه رییس جمهور، معادلات به 

هم خورد ودر چند ماه انجام شد.
بر اســاس این گزارش در این آیین از تلاش های فرج الــه راد قدردانی و مهدی رحمدل به 

عنوان سرپرست آموزش فنی و حرفه ای خراسان شمالی معرفی شد.

  استخدام نیروی جدید در
 آموزش و پرورش استثنایی

رئیس ســازمان آمــوزش و پرورش 
اســتثنایی از اســتخدام 8۶8 نیروی 
جدید در آموزش و پرورش استثنایی 

خبر داد.
به گــزارش ایســنا، حمیــد طریفی 
حســینی اظهــار کــرد: در آزمــون 
اســتخدامی پیش رو وزارت آموزش 
و پرورش 8۶8 نیرو ســهم آموزش و 

پرورش استثنایی است.
وی افزود: بیشترین سهمیه استخدام 
آموزش و پرورش استثنایی به ترتیب 

برای استان های شهرســتان های تهران، اصفهان و خراسان رضوی است و کمترین سهمیه 
استخدام آموزش و پرورش استثنایی به ترتیب برای استان های ایلام، اردبیل و سمنان است.
رئیس ســازمان آموزش و پرورش اســتثنایی با دعوت از جوانان متعهد و انقلابی که در رشته 
روانشناســی و علوم تربیتی تحصیل کرده اند و می توانند متقاضی شــغل آموزگار اســتثنایی 
 باشــند، گفت: علاقه مندان می توانند با مراجعه به پورتال ســازمان ســنجش در این آزمون 

ثبت نام کنند.

خبر

پای وزارت نیرو بیخ گلوی صنعت هتلداری
بسیاری از فعالان صنعت هتلداری تنها راه 
برای پیگیری مطالبات خود را مجلس می 
داننــد و معتقدند که در رابطه با حامل های 
انرژی هم، بایــد از طریق مجلس موضوع 
را پیگیــری کننــد تا بخش عمــده ای از 

مشکلات شان برطرف شود.
خبرگزاری  گردشگری  خبرنگار  گزارش  به 
فارس، طی دو سال گذشته کرونا بسیاری 
از صنایع و مشــاغل را با مشکلات جدی 
مواجه کرد، در این میان صنعت گردشگری 
و هتلداری یکی از صنایعی بود که بیشترین 
آسیب را از شرایط کرونایی کشور متحمل 

شد.
اما در این میان نبود حمایت های دولتی و 
افزایش قیمت حامل  های انرژی، هتلداران 
را به جایی رســاند که اقدام به تعدیل نیرو 
و در برخــی موارد تغییــر کاربری هتل یا 

تعطیلی آن کردند.
جریمه و پلمب برخی هتل ها به دلیل تأخیر 

5 روزه در پرداخت قبض
جامعه هتلــداران ایران بر این باور اســت 

کــه وزارت نیرو در بحث حامل های انرژی 
بدترین و بــی رحمانه ترین برخــورد را با 
فعالان گردشگری و هتلداری کشور داشته، 
تا جایی که بسیاری از هتل ها به دلیل تأخیر 
5 یــا 10 روزه در پرداخت قبض، جریمه و 

حتی برخی پلمب شدند.
بسیاری از فعالان صنعت هتلداری تنها راه 
برای پیگیری مطالبات خود را مجلس می 
داننــد و معتقدند که در رابطه با حامل های 
انرژی هم، بایــد از طریق مجلس موضوع 
را پیگیــری کننــد تا بخش عمــده ای از 

مشکلات شان برطرف شود.
اما این در حالی است که جمشید حمزه زاده، 
رئیس جامعه هتلــداران ایران در گفت وگو 
با  با خبرنگار گردشگری خبرگزاری فارس 
گلایه از افزاریش بــی رویه و غیرمنطقی 
تعرفه حامل های انــرژی، گفت: علی رغم 
پیگیری های ما، متأسفانه هنوز هیچ یک از 
مسئولان امر توجه جدی ای به این مشکل 

نداشته اند.
به زودی شــاهد تعطیلــی خیلی از هتل ها 

خواهیم بود
وی افزود: طی یک ماه گذشــته تعرفه گاز 
تــا ۶ برابر افزایش یافته و با این شــرایط 
به زودی شــاهد تعطیلــی خیلی از هتل ها 

خواهیم بود.
حمزه زاده تصریح کرد: ما در برابر مشکلات 
ناشــی از شــیوع کرونا مقاومت کردیم و 
تمام توان خود را به کار بســتیم تا صنعت 
هتلداری آســیب نبیند اما حالا، تعرفه های 
ســنگین حامل های انرژی به خصوص گاز 
به شــدت بخش خصوصی را تحت فشار 

قرار داده است.
رئیــس جامعه هتلــداران ایران بــا بیان 
اینکه نگاه شــرکت گاز کارشناســی نشده 
افزود: شــرایط  و غیرتخصصــی اســت، 
کنترل مصرف حامل های انرژی در منازل 
مسکونی با فضاهای عمومی همچون هتل 
و بیمارســتان متفاوت است، ما نمی توانیم 
بگوییم چــون در برخی ســاعات مهمان 
نداریم پس وســایل گرمایشی را خاموش 

نگه می داریم.

وی تأکید کرد: نگاه دولت به مسائل حوزه 
گردشگری و هتلداری باید تخصصی باشد، 
در حوزه حامل های انرژی سیاســت دولت 
افزایش تعرفه هاست اما باید بدانند که هتل 
با منزل مسکونی تفاوت 100درصدی دارد.

 نگاه دولت در بحث حامل های انرژی باید 
تخصصی باشد

در یک هتل 5 ســتاره چه مسافر بیاید چه 
نیاید تمام برق ها باید روشن بماند، سیستم 
گرمایش و ســرمایش باید روشن باشد، ما 
نمی توانیــم به مســافر بگوییم در مصرف 
آب صرفــه جویی کند، بــه همین جهت 
نگاه دولت در بحث حامل های انرژی باید 
تخصصی و متناســب با موضوع باشــد اما 
متأســفانه به هیچ وجه این موضوع رعایت 
نمی شــود و همین عدم نــگاه تخصصی 
وزارت نیــرو در بحث حامل هــای انرژی، 
مشــکلات فراوانی را برای ما ایجاد کرده 

است.
رئیس جامعــه هتلداران ایران با بیان اینکه 
به صورت میانگین در چندماه گذشــته تنها 

در حوزه آب تعرفه ۴ برابر شده است، گفت: 
با این اوصاف، هتلداران هرچه در می آورند 
بایــد یک مبلغی هم از جیب هزینه کنند تا 

پاسخگوی تعرفه حامل های انرژی باشد.
وی تأکیــد کــرد: بدون شــک ادامه این 
مشکلات ضربه سنگینی را به روند فعالیت 

بخش خصوصی خواهد زد.
گــران شــدن نــرخِ تمام شــده خدمات 
افزایــش هزینــه  تأثیــر  و  گردشــگری 
حامل های انرژی و مالیات بر گران تر شدن 
قیمت مسافرت در ایران، از سوی مسؤولان 
گردشــگری نیز تایید و در مجامع رسمی و 
عمومی مطرح شــده امــا تاکنون دولت یا 
وزارت نیرو و حتی مجلس که برای حمایت 
آمادگی کرده،  از صنعت گردشگری اعلام 

واکنشی به این موضوع نداشته اند.
بــا این حال بنــا بر اعلام رئیــس جامعه 
هتلداران ایران، نه تنها در ایام نوروز 1۴01 
بلکه تا مهرماه سال 1۴01 هم به هیچ وجه 
افزایش نرخ را در هتل ها شــاهد نخواهیم 

بود

زنگ خطر کاهش استقبال جوانان از اهدای خون

جزئیات محدودیت  سفرهای نوروزی ۱۴۰۱

مدیرعامل ســازمان انتقال خــون ایران ضمن 
هشدار نســبت به کاهش اســتقبال جوانان از 
اهدای خون در ســال هــای اخیر، گفت: برای 
اعتبارات ســال آینده سازمان انتقال خون یک 
اعتبار850 میلیارد تومانی مطرح شــد که 350 
میلیــاردش درآمــد اختصاصی اســت. درآمد 
اختصاصــی یعنی اینکه باید به خود ســازمان 
بازگــردد. اگــر در آمد اختصاصی به ســازمان 
بازنگردد، سال آینده بحران جدی خواهیم شد.

بــه گــزارش ایســنا، دکتر مصطفــی جمالی 
روزگذشته در یک نشست خبری گفت: سازمان 
انتقال خون در مبحث پدافند غیرعامل، سازمان 
حیاتی شــمرده شده اســت. باید توجه کرد که 
از هر ســه نفر تا پایان عمر یک نفر به خون و 
فراورده های خونی نیاز پیدا می کند که نشــان 
از اهمیت سازمان انتقال خون است. در منطقه 
آمار اهدای خون ما بســیار خوبی است، اما در 
مقایسه با کشورهای پیشرفته آمار اهدای خون 

ما مقداری پایین تر اســت. به طوری که در آن 
کشــورها از هر 1000 نفر 35 نفر اهدای خون 
دارند، اما در کشــور ما این عدد قبلا حدود 25 
در هزار بود که اکنــون حدود 23 تا 2۴ در هر 

هزار نفر شده است.

وی بــا بیان اینکه ما نیمــی از جمعیت اهدای 
خون را از دســت دادیم، افــزود: اهدای خون 
بانوان در بســیاری از کشورها 50 درصد است، 
اما در کشور ما زیر 5 درصد است. بنابراین نیمی 
از جمعیت را از دســت داده ایم. از طرف دیگر 

هنوز نتوانســته ایم امکانات و زیرســاخت های 
لازم بــرای اهدای خــون را در برخی مناطق 
کشــور فراهم کنیــم. بنابراین عــده زیادی از 
اهداکنندگان خون را به دلیل کمبود زیرساخت 

و تیم های سیار از دست می دهیم.  
جمالی ادامه داد: اســتقبال جوانان در ســالیان 
اخیر از اهدای خون پایین آمده و بیشتر اهدای 
خون ما در سنین 30 تا 50 سال است که زنگ 
خطر است؛ چراکه اگر جوانان جایگزین نشوند، 
طی ســال های آینــده در اهدای خــون دچار 
مشکل می شــویم. زیرا با افزایش سن افراد به 

تدریج از سیکل اهدای خون خارج می شوند.
مدیرعامل سازمان انتقال خون ایران گفت: در 
کشور ما با مقداری حمایت، ظرفیت این وجود 
دارد که از کشورهای پیشــرفته عبور کنیم به 
عنوان مثال در شــهر زابل شــاید ۶0 در هزار 
اهدای خون داشته باشیم و اگر امکانات فراهم 
شــود، این میزان افزایش می یابد. در عین حال 

انتقال خون هم به اهداکننده خون وابسته است. 
به طوری که اگر اهداکننده نباشــد، ســازمان 
انتقــال خون کاری از پیــش نمی برد. بنابراین 
مهمترین رکن انتقال خون، اهداکنندگان خون 
هستند. تکریم اهداکنندگان خون نیز مهمترین 

قسمت کار ماست.
وی دربــاره وضعیــت خون و فــرآورده های 
خونی در کشــور، گفت: به طور کلی در کشور 
با کمبود خون مواجه هســتیم. البته خداروشکر 
در این زمینه بحران نداریم، اما به دلیل شــیوع 
کرونــا و کاهش اهدای خون شــاید اگر 10 تا 
20 درصد ذخایر خونی ما بیشــتر بود، وضعیت 
بهتری داشتیم. اکنون در اکثر استان ها میزان  
ذخایر خونی بین 5 تا ۶ روز و در وضعیت قابل 
قبول اســت، اما ایده آل نیســت. در روزهای 
اخیر با کمبود خون در سیســتان و بلوچستان و 
هرمزگان مواجه بودیم. ذخایر خونی در سیستان 

و بلوچستان زیر 3 بود.

دبیر کمیته امنیتی، انتظامی ســتاد ملــی کرونا درباره نحوه 
اعمال محدودیت هــا در ایام نوروز 1۴01، گفت: ملاک این 
اســت که افراد واکســن زده باشــند و بیمار نباشند، در این 
صــورت می توانند با خودروهای شــخصی و یا حمل و نقل 

عمومی به استان های کشور سفر کنند.
حسین قاسمی، دبیر کمیته امنیتی، اجتماعی و انتظامی ستاد 
ملی مدیریت کرونا در گفت وگو با خبرنگار جامعه خبرگزاری 
فارس، دربــاره اعلام جدیدترین محدودیت های کرونایی در 
کشــور اظهار کرد: محدودیت های کرونایی از جلســه 10۴ 
ستاد ملی کرونا تصویب و اعمال شده است و در جلسه های 

10۶ و 10۷ ستاد ملی کرونا نیز تمدید شده است.

وی افــزود: اخیرا  رئیس جمهور دســتوری صادر کرده اند 
و خواســتار بازنگــری مجــدد در رنگ بندی هــا و اعمال 
محدودیــت مرتبط با آن متناســب با مدیریت هوشــمند و 
واکسیناســیون شــده اند، این موضوع روز گذشته در جلسه 
کمیته امنیتی اجتماعی ســتاد ملی بررسی و مقرر است فردا 
نیز در جلسه رووسای کمیته های تخصصی دفتر معاون اول 
رئیس جمهور، مطرح خواهد شد، اگر نهایی شود روز شنبه در 

ستاد ملی کرونا مطرح  و تصمیم گیری می شود.
دبیر کمیته امنیتی، اجتماعی و انتظامی ســتاد ملی مدیریت 
کرونا به اعمال محدودیت ها در برخی طیف های جامعه اشاره 
و خاطرنشان کرد: محدودیت ها در 5 حوزه کارکنان،اصناف، 

آموزشــی، فرهنگی و اجتماعــی و ترددها اســت، اما این 
محدودیت ها به شکل گذشــته و به مانند آبان سال 99 که 
محدودیت های ســختگیرانه ای داشــتیم، نیست  و متناسب 
با بحث مدیریت هوشمند در بســتر سامانه و واکسیناسیون 

تغییرات اعمال می شود.
وی درباره نحوه اعمال محدودیت ها در ایام نوروز 1۴00 به 
فارس گفت: محدودیت  های کرونایی در ایام نوروز به همین 
مسائل مربوط می شود، ملاک این است که افراد واکسن زده 
باشند و بیمار نباشند، در این صورت می توانند با خودروهای 
شــخصی و یا حمل و نقل عمومی به استان های کشور سفر 

کنند.

فقط یک محیط بان زندانی داریم زیرسویه امُیکرون شدیدتر از سویه اصلی نیست
فرمانده یگان حفاظت محیط زیســت کشور گفت:در سال 
های اخیر چهــار محیط بان بخاطر درگیــری با متخلفان 
محیط زیســتی که منجــر به فوت آنان شــد به قصاص 
محکوم شــدند که در حال حاضر فقط یک  محیط بان در 

کرمانشاه زندانی است.
سرهنگ جمشــید محبت خانی در حاشــیه مراسم تحویل 
30دســتگاه موتورســیکلت عملیاتــی به محیط زیســت 
هرمزگان افــزود: در این مدت برای 2محیط بان از اولیای 
دم رضایت گرفته شــد و یک محیــط بان دیگر در کرمان 
قصاص شــد و رایزنی های حقوقــی همراه با تلاش برای 
گرفتن رضایت خانواده مقتول کرمانشاهی و رهایی محیط 

بان این شهر از مجازات قصاص ادامه دارد.
وی در پاسخ به پرسش دیگر ایرنا درباره چگونگی ارزیابی 
عملکرد محیط بانان اظهار کــرد: عملکرد محیط بانان در 
مرکز پایش یگان  حفاظت محیط زیســت کشور رصد می 

شود و بر اساس شــاخص های تعریف شده به آنان امتیاز 
داده می شود.

ســرهنگ محبت خانی یادآور شــد:یگان حفاظت محیط 
زیســت هرمزگان در آخرین ارزیابی ها از 100امتیاز، نمره 

۷2گرفته که درجه خیلی خوب محسوب می شود.

سازمان جهانی بهداشت )WHO( در بیانیه ای اعلام 
 2.BA کــرد: علائم زیرســویه امُیکرون موســوم به

شدیدتر از سویه اصلی نیست.
به گــزارش ایســنا، »ماریا ون کرخــوف«، یکی از 
مقامات ارشــد ســازمان جهانی بهداشت روز گذشته 
)سه شنبه( گفت: بر اســاس نمونه های آزمایشگاهی 
گرفتــه شــده از افــراد در کشــورهای مختلــف، 
تفاوتی در شــدت بیماری زایی BA.1 )ســویه اولیه 
 امیکرون( در مقایســه با زیرســویه BA.2 مشاهده 

نکردیم.
وی افزود: بنابراین ســطح شدت بیماری زایی که به 
خطر بســتری شدن در بیمارســتان مربوط می شود، 
مشــابه اســت و این موضوع واقعا مهم است زیرا در 
بسیاری از کشورها گردش قابل توجهی از موارد ابتلا 

به BA.1  و BA.2 وجود دارد.

به گزارش هندوســتان تایمز، یافته های کارشناسان 
سازمان جهانی بهداشــت مبنی بر برابر بودن شدت 
بیمــاری زایــی BA.1  و BA.2 برای کشــورهایی 
ماننــد دانمارک که انتشــار هر دو عامــل بیماری زا 
 را بــه طور گســترده تجربه کرده اســت، خبر خوبی 

خواهد بود.
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تکذیب شایعه تغییر فیلم های نوروزی
ســخنگوی شــورای صنفی نمایش ضمن 
تکذیب شــایعه تغییر در ترکیب فیلم های 
اکران نوروزی گفت: هیچ فیلمی تا به حال 
از اکران نــوروزی انصراف نــداده و قطعا 
هفت فیلمی که قبلا اعلام شــده اند اکران 
خواهند شــد.مرتضی شایسته در گفت و گو 
با ایرنا در پاســخ به ســوالی درباره حواشی 
اظهارداشت: محدودیت 50  نوروزی  اکران 
درصدی ســالن های سینما در نوروز امسال 

اجرا می شود و هیچ یک از صاحبان آثار به این موضوع اعتراضی ندارند. آنها با اطلاع از این 
محدودیت داوطلب اکران فیلم شان در ایام نوروز شده  و اعلام آمادگی کرده اند.

وی در پاســخ به این خبر که شورای سه نفره سازمان سینمایی ترکیب اکران نوروز را قطعی 
ندانســته گفت: این خبر کذب اســت و اساســا شورایی با عنوان شورای ســه نفره سازمان 
ســینمایی وجود ندارد. همان هفت فیلمی که قبلا اسامی شــان اعلام شده  در نوروز اکران 
خواهند شد.شایســته درباره قیمت بلیت ســینماها در ایام نوروز گفت: قیمت بلیت تغییراتی 
خواهد داشــت و متعادل می شود. این موضوع توسط آقای محمدرضا فرجی مدیرکل نظارت 
بر عرضه و نمایش فیلم ســازمان ســینمایی و حبیب ایل بیگی معاون ارزشــیابی و نظارت 
سازمان ســینمایی اطلاع رسانی خواهد شد.سخنگوی شورای صنفی نمایش در پاسخ به این 
ســوال که چرا در ترکیب فیلم های امســال فیلم کمدی نداریم بیان کرد: شــورای صنفی 
نمایــش از بین فیلم های موجود و داوطلب دســت به انتخاب زده و نمی توانســته فیلمی را 
که آماده نبوده انتخاب کند.به گزارش ایرنا، فیلم های روز صفر به کارگردانی ســعید ملکان، 
موقعیت مهدی ساخته هادی حجازی فر، لامینور به کارگردانی داریوش مهرجویی، مرد بازنده 
ســاخته محمدحسین مهدویان، علفزار به کارگردانی کاظم دانشی، قدغن ساخته مجید مافی 
و شــادروان به کارگردانی حسین نمازی در ترکیب نوروز سال آینده روی پرده می روند.اکران 
این فیلم ها از روز 18 اسفندماه به صورت همزمان در سینماهای سراسر کشور آغاز خواهد شد.

 

  داوران فصل سوم »عصر جدید« 
معرفی شدند

ژالــه صامتــی، کارن همایونفــر، مجیــد 
اسماعیلی و امین حیایی داوران فصل سوم 

»عصر جدید« شدند.
به گــزارش فــارس، ژاله صامتــی، کارن 
همایونفر، مجید اســماعیلی و امین حیایی 
در فصل سوم »عصرجدید« در کنار احسان 
علیخانی بــه عنوان داور حضــور خواهند 

داشت.
ژاله صامتی با نزدیک به ســه دهه ســابقه 

بازی در آثار مطرح و خاطره انگیز ســینما و تلویزیون، کارن همایونفر با نزدیک به سی سال 
ســاخت موسیقی برای فیلم های سینمایی و ســریال های تلویزیونی و دریافت سه سیمرغ 
بلورین جشــنواره فیلم فجر، مجید اســماعیلی منتقد، تهیه کننده آثار مطرح سینمایی، استاد 
دانشگاه و کارگردان انیمیشن در کنار امین حیایی بازیگر برگزیده جشنواره اخیر فیلم فجر به 

ارزیابی هنرنمایی شرکت کنندگان »عصر جدید« خواهند پرداخت.
صامتی که در »جوکر« هم با احسان علیخانی همکاری داشته است بعد از دو فصل جایگزین 
رویا نونهالی می شــود، همایونفر هم به جای آریا عظیمی نژاد بر صندلی داوری این برنامه 

می نشیند و امین حیایی برای سومین فصل پیاپی در تیم داوری حضور خواهد داشت.
مجید اســماعیلی که جایگزین سیدبشیر حسینی شــده، چهره کمتر شناخته شده این جمع 
داوری است اما در ســابقه اش تهیه کنندگی 10 فیلم سینمایی همچون »دلشکسته« ساخته 
علی رویین تن، »چراغ های ناتمام« مصطفی سلطانی و »آفریقا« به کارگردانی هومن سیدی 
ـ که هر ســه تجربه اولین فیلم بلند ســازندگانش محسوب می شوند ـ به چشم می خورد و 
برای تهیه دو فیلم »سینه سرخ« و »ماه جبین« موفق به دریافت جوایز متعدد جشنواره های 
جهانی شــده و »شــاهزاده ایرانی« دیگر فیلم این تهیه کننده در جشنواره فیلم فجر موفق 
به دریافت ســیمرغ بلورین شــده است. این استاد دانشــگاه که علاوه بر مهندسی برق، در 
رشــته علوم سیاسی نیز دارای مدرک کارشناسی ارشد است، در جشنواره های فیلم حقیقت، 
چهل چراغ و مقاومت به عنوان داور حضور داشــته و از بنیانگذاران ساخت انیمیشن در ایران 
محســوب می شــود و علاوه بر طراحی و تهیه 1۴ مجموعه انیمیشن، 2 فیلم در این حوزه 

کارگردانی کرده که می توان به انیمیشن مطرح »فرمانروای آب« اشاره کرد.
بنابر اعلام مهدی بلوکات قائم مقام شــبکه سه، سری جدید برنامه عصر جدید از عید نیمه 
شــعبان مصادف با 2۷ اسفندماه سال جاری تا عید غدیر ســال 1۴01 روی آنتن شبکه سه 
خواهد رفت.»عصرجدید« با اجرا، تهیه کنندگی و کارگردانی احسان علیخانی اولین و بزرگ 
ترین برنامه استعدادیابی تلویزیونی در ایران محسوب می شود که با حضور استعدادهای ویژه 

در زمینه های سرگرمی، هنری و مهارت های ورزشی مقابل دوربین می رود.

  لیلا حاتمی:
 امیدوارم فیلم های متنوع تری از ایران در 

جهان نمایش داده شود
بازیگــر »جدایی نادر از ســیمین« با بیان 
از  متنوع تری  فیلم هــای  امیــدوارم  اینکه 
ایــران در جهان نمایش داده شــود، گفت: 
کارگردانــان مطرحی در ایــران وجود دارد 
که می توانند در ســطح جهان شناخته شده 
باشند اما به دلیل فقدان پخش کننده مطرح 

بین المللی دیده نمی شوند.
لیلا حاتمی در گفت وگو با مجله آمریکایی 
ورایتــی با بیان ایــن که بایــد فیلم های 

متنوع تری از ایران در جهان نمایش داده شود، گفت: از آنجایی که معمولا همه چیز تجاری 
اســت، افراد فیلم های توریســت پســند را انتخاب می کنند که بعُدی از جامعه را به نمایش 
می گذارند. دلم می خواهد هنر ایران بیشــتر نمایش داده شــود چون در این حالت می توانید 
حقایق ، رویدادها و روحیات موجود را در ایران ببینید اما این چیزها را همه جا می شــود دید. 

این  دست از اطلاعات در اخبار هم هستند.
بازیگر رگ خواب )حمید نعمت الله 139۶( تصریح کرد: این که فیلم هایی درباره مشــکلات 
جامعه و این جور چیزها داشته باشیم، خوب است اما چیزی که من به طور خاص به آن ارج 
می نهم، هنر سینمای ایران است. همانطور که معمولا در سطح جهان اتفاق می افتد غذاهای 
توریســتی معمولا بهترین غذاها نیستند و صرفا معروف ترین آنها هستند. در مورد سینما هم 
همینطور اســت.حاتمی افزود: آن دسته از فیلم های ایرانی که در کشور عمیق تر شده، درباره 

مردم حرف می زنند و روی بعد انسانی تاکید می کنند، باید بیشتر دیده شوند.
بازیگر بمب؛ یک عاشــقانه )پیمان معادی 139۶( خاطرنشــان کرد: پخش کننده ها مردم را 
دســت کم می گیرند و فکر می کننــد مردم نمی توانند این دســت از فیلم ها را حس کنند و 
بفهمنــد. بنابراین چنین فیلم هایی را در کشــورهای خارجی نمایش نمی دهند. آنها به دنبال 

کارهای ساده هستند و سراغ آثار پیچیده نمی روند. 
وی گفت: کارگردانان شناخته شده سینمای ایران در سطح جهان، بسیار هستند که در انتظار 

کشف شدن مانده اند اما به دلیل فقدان پخش کننده بین المللی مطرح دیده نمی شوند.
حاتمی بدون اشــاره به نام کارگردانانی که فکر می کند باید در سطح بین المللی دیده شوند، 
گفت: این مشکل صرفا مختص ایران نیست. در هر کجای دنیا با مانع مشابهی مواجهیم. به 
پخش کنندگان پیشنهاد می کنم شجاع تر باشند، ریسک کرده و چیزهای جدید معرفی کنند. 
چون چیزی که مردم به آن علاقه دارند هنر اســت فارغ از این که به کدام کشور تعلق دارد، 

مهم این است که قلبشان را لمس کند.

خبر

گفت وگو با یک خواننده اپرا

اشتباهات رایج درباره خوانندگی
یک کارشــناس آواز و خواننده اپرا دربــاره معیارهای لازم 
برای خواننده شــدن می گوید: ســال ها با افراد زیادی روبرو 
شــدم که به آواز خواندن  علاقه مند بودند ولی باور غلطی در 
آنها نهادینه شــده بود که استعداد و یا صدای ویژه ای ندارند. 
برخلاف باور عــوام که زنگ صدا و اســتعداد را مهم ترین 
اصل برای آموزش آواز می داننــد، اصلی ترین ویژگی برای 
یک خواننده یادگیری، کسب مهارت ها و تکنیک های آوازی 

است.
به گزارش ایســنا، مهبد متدین روحی ـ خواننده اپرا، نوازنده 
پیانو و سنتور ـ در ادامه صحبت هایش گفت: تکنیک آوازی 
مطلقا به معنی سبک موسیقی نبوده و یک خواننده حرفه ای 
می تواند با تکنیک صحیح هرگونه ســبکی که آموزش دیده 
و علاقمند اســت را اجرا کند. بزرگ ترین اشــتباه اکثر افراد 
در سراســر دنیا، ســعی در تقلید صدای پدر و مادر از سنین 
کودکی تا جوانی اســت که در طولانی مدت باعث می شود 
تارهای صوتی آسیب دیده و همچنین شخص الگوی گفتار 

اشتباهی پیدا کند. 
او که در اسپانیا تحصیل می کند، در ادامه درباره انواع صداها 
بیان کرد: صداها به هفت بخش تقســیم می شوند که البته 
هر بخش شــامل حداقل سه زیر شاخه است. صدای خانم ها 
)از زیر به بم(: ســوپرانو - متزو سوپرانو - کنترآلتو و صدای 
آقایــان )از زیر به بم(: کنتراتنور - تنــور - باریتون - باس 

است. 
این هنرمند درباره عواملی که باعث تفاوت صداها می شــود، 
گفت: عوامل بســیار زیاد و متفاوتی وجــود دارد که باعث 
می شود انســان ها در هر یک از این بخش ها جای بگیرند. 
مهم ترین عامل ژنتیک اســت که شــامل جنسیت، طول 
تارهای صوتی، قد و استخوان بندی است، به این صورت که 
هر چقدر تارهای صوتی بلندتر باشــند صدا بم تر و هرچقدر 
کوتاه تر باشــند، صدا زیرتر می شــود. همچنین اکثر افرادی 
که  قــد بلندتری دارند و یا از چهارچوب بدنی درشــت تری 
برخوردار هســتند به دلیل بزرگ تر بودن ریه ها صدای بم تر 

و عمیق تری دارند. 
او ادامه داد: عوامل بسیار زیادی در نوع صدا تاثیر دارد که از 
برخی از اصلی ترین ها می توان به الگوی گفتار، زبان مادری، 
سن، آب و هوا، تغذیه، ورزش و شرایط اقلیمی محل زندگی 
اشــاره کرد. جنس صدا در شخص ثابت نیست و می تواند به 

مــرور زمان و یا تغییر هر یک از عوامل مذکور تغییر کند. به 
طور معمول تغییر جنس صدا در آقایان تا ســن 25 سالگی 
و خانم ها تا 22 ســالگی بسیار ســریع و زیاد است، بنابراین 
دانســتن جایگاه صدایی تا این ســنین امکان پذیر نبوده و 

عملا بیهوده است. 
این خواننده تصریح کرد: برای پی بردن به نوع صدا بســیار 
مهم اســت بدانیم همه انسان ها از سه جایگاه رزونانس صدا 
برخوردار هستند که شــامل صدای سینه )نت های بم تر( - 
صــدای گلو )صدایی که با آن صحبــت می کنیم( - صدای 
ســر )نت های زیر تر( است. به طور کلی نوع صدا مربوط به 

گستره نت هایی است که ما می توانیم اجرا کنیم. 
»تمرینات اصلی تکنیک های آوازی چیســت؟« او پاســخ 
می دهد: در تکنیک های صحیــح آوازی اصلی ترین تمرین 
ترکیب دو صدای ســینه و ســر اســت که پروسه ای بسیار 
زمان بر و پیچیده بوده و لازم اســت زیر نظر اساتید با علم 
صداسازی باشد. شروع فراگیری علم آواز از سنین کودکی و 
قبل از ســن بلوغ مخصوصا در آقایان بسیار خطرناک بوده و 
و اگر تحت نظارت مجرب ترین اساتید آوازی نباشد می تواند 
آسیب های دائمی به همراه داشته باشد؛ چرا که صدای سینه 

تا قبل از ســن بلوغ به دلیل کمتر بودن میزان تستســترون 
زیرتر بوده و به طور طبیعی با صدای ســر ترکیب )میکس( 
اســت و نوجوان به راحتی می تواند هر قطعه ای که علاقمند 
اســت را اجرا کند. این در حالی اســت که بعد از سن بلوغ 
بین دو جایگاه صدا )ســینه و سر( فاصله افتاده و شخص به 
هیچ وجه نمی تواند نت های موسیقی را مانند قبل اجرا کند؛ 
به همین دلیل ســعی در بالا بردن حجم صدا می کند که به 
فریاد زدن منجر می شود که یکی از اصلی ترین عوامل آسیب 

دیدن تارهای صوتی است. 
متدین روحی دربــاره اولین قدم بــرای فراگیری علم آواز، 
گفــت: یادگیری تنفس صحیح و اســتفاده کامل از ظرفیت 
ریه ها است که به اصطلاح تنفس دیافراگمی نامیده می شود 
)دیافراگم پرده ای متشــکل از عضله مخطط  )ارادی( داخلی 
بدن اســت که به دنده های انتهایی و مهره ها می چســبد و 
قفســه ســینه را از محوطه شــکم جدا می کند(؛ چراکه اگر 
تنفس عمیق باشد در طول اجرا پرده دیافراگم پایین و ثابت 
بوده اســت، لارینکس در حالت آرامــش قرار می گیرد و در 
نتیجه اجرایی صحیح و یک  دســت بــه وجود می آید. نحوه  
تنفس کامل و همایت بدن موقع آواز از تمرینات یوگا گرفته 

شده و همه ورزشکاران یوگا از این مهارت برخوردار هستند. 
از مهم ترین وظایف یک استاد آواز آموزش تمریناتی از یوگا 

است تا هنرجو بتواند درک بهتری از بدن خود پیدا کند. 
او ادامه داد: قدم دوم صداســازی است. تمرینات صداسازی 
هیچگاه به اتمام نمی رســند و همه خواننده ها در تمام دوره 
حرفــه ای خود این تمرینات را انجــام می دهند. از تمرینات 
صداسازی می شــود برای گرم کردن صدا در هر جلسه نیز 
اســتفاده کرد. قدم سوم شــناخت جایگیری صدا در گلو و 
دهان اســت که از مرحله صداسازی بســیار پیچیده تر بوده 
و کاملا بســتگی به خود شخص خواننده دارد. به این معنی 
که ممکن اســت در این تمرینات صدایی که خارج می شود 
از دید اســتاد صدایی صحیح باشد ولی اگر هنرجو احساس 
درد یا فشــار داشته باشــد، حتما باید به استاد اطلاع داده و 

تمرین تغییر کند. 
این هنرمند درباره فرایند عملکــرد لارینکس گفت: به این 
صورت است که وقتی نفس می کشــیم تارهای صوتی باز، 
لارینکس پایین و بیرون بوده و در حال اســتراحت اســت. 
هنگام حرف زدن و یا آواز خواندن تارهای صوتی شــروع به 
باز و بســته شدن )ارتعاش( کرده و لارینکس به بالا و داخل 
می رود. یک خواننــده حرفه ای می داند با جایگیری صحیح 
صــدا چگونه هنگام آواز همچنان لارینکــس خود را پایین 
نگه دارد. در این صورت است که خواننده می تواند ساعت ها 
بدون هیچ مشکلی مشغول آواز باشد. تمرینات مخصوص باز 
و بســته شــدن کامل تارهای صوتی در مراحل دو و سه به 

صورت مشترک وجود دارند.
او ادامــه داد: نکتــه ای که هنــر آواز را از دیگر بخش های 
هنری متمایز می کند، این است که هنرجو در واقعیت در این 
مســیر تنها بوده؛ زیرا صدا از درون شخص خارج می شود و 
هیچکس قادر به دیدن فعل و انفعالاتی که در حال رخ دادن 
در بدن خواننده است، نیست. به همین دلیل توصیه می شود 
حتما تحت نظر خبره ترین اســاتید آواز شــروع به یادگیری 
این علم کنید؛ زیرا هرچه تجربه اســتاد بیشتر باشد می تواند 
راهنمایی های صحیح تری کند. به یاد داشــته باشید که فرا 
گرفتن علم آواز پروســه ای بسیار زمان بر بوده و در نهایت با 
ترکیب و یادآوری همه روزه همه مراحل مذکور در طولانی 
مدت می توانیم به صدایی صحیح، ســالم و اصولی، دســت 

پیدا کنیم.

کاکایی: 

قد جشنواره شعر فجر هنوز به رویدادهای تئاتر، سینما و موسیقی نرسیده است
عضو هیات علمی شــانزدهمین جشــنواره 
شــعر فجر با بیان آنکه هنوز جشنواره شعر 
فجر، قدش به قد ســینما، تئاتر و موسیقی 
فجر نرسیده اســت خاطرنشــان کــرد: در 
جشــنواره های موســیقی، فیلم و تئاتر فجر 
شــاهد حضور تمام طیف هــا و جریان های 
هنری کشور هستیم اما جشنواره شعر فجر 

برای رسیدن به آن نقطه فاصله دارد.
جشنواره شــعر فجر از سال 1385، زیر نظر 
دفتر شــعر و موســیقی معاونت امور هنری 
وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی کار خود 
را آغــاز کرد اما از ســال دوم یعنی 138۶، 
معاونــت امــور فرهنگی متولــی برگزاری 
این رویداد ادبی شــد. در ادامه بنیاد شعر و 
ادبیات داســتانی ایرانیان از دوره نهم، سال 
بین المللی  برگزاری جشنواره  1393 مجری 
شــعر فجر بود که در دوره دهم آن، محافل 
این جشــنواره علاوه بر 10 شهر داخلی در 
کشورهای افغانســتان، تاجیکستان و لبنان 
نیز برگزار شد. هم اکنون مسئولیت برگزاری 
این جشــنواره، با خانه کتاب و ادبیات ایران 
است که از ســال 1399 با ادغام موسسات 
زیر نظر معاونت امور فرهنگی شکل گرفت. 
شانزدهمین دوره جشــنواره بین المللی شعر 
فجــر به دبیری قربان ولیئــی، آثاری را که 
برای نخســتین بار در ســال 1399 به زبان 
فارســی و با مجوز وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی داخل کشور منتشر شده  باشد در پنج 
گروه ادبی شعر کلاسیک، شعر نو )قالب های 
نیمایی و ســپید(، شعر محاوره، شعر کودک 
و نوجوان و درباره شعر )پژوهش های حوزه 

شعر( ارزیابی شد.
پیش از این اعلام شــده بود آثار ارسالی به 
شانزدهمین دوره جشــنواره بین المللی شعر 
فجر باید تألیفی و به زبان فارســی باشد و 
مجموعه شعر باید مستقل منتشر شده باشد؛ 
داوری  مشــترک،  مجموعه های  ازایــن رو 
نمی شوند. همچنین آثاری که در سال های 
قبل با عنوان دیگر یا توســط ناشر دیگری 
به چاپ رســیده یا به صورت گزیده آثار قبلی 
باشد، داوری نمی شــوند. دبیرخانه، تنها آثار 
ارســالی از سوی مؤلف یا ناشــر را در روند 

داوری بررسی خواهد کرد.
حال به بهانه برگزاری شانزدهمین دوره این 
رویداد با عبدالجبار کاکایی شاعر سرشناس 
و از اعضای هیات علمی این جشــنواره به 

گفت وگو نشستیم.
چاپ مجموعه شعر به روزمه کاری شاعر 

بدل شده است
عبدالجبار کاکایی شــاعر و از اعضای هیات 
علمی شانزدهمین جشــنواره شعر فجر در 
این  اختتامیه  از مراســم  باقی مانده  ساعات 
رویداد در روز چهارشنبه )چهارم اسفند ماه( 
در گفت وگو با خبرنــگار ادبیات ایرنا درباره 
جشنواره شانزدهم شــعر فجر و کیفیت آثار 
رســیده به آن گفت: در یک نمودار کلی و 
عمومی، کیفیت تولیدات ادبی در سال های 
اخیر متأسفانه رشد چشمگیری نداشته است.

وی با بیان آنکه البتــه این امر خود مدلول 
دلایل مختلفی است خاطرنشان کرد: اگر از 
تاثیر کرونا بر تمامی وجوه زیســت انسانی 
در این دو ســال بگذریم می توان به موارد 

دیگری اشــاره کــرد. به عنــوان مثال در 
سال های اخیر با گســترش فضای مجازی 
و انتشــار آثــار در ایــن فضــا تقریباً چاپ 
مجموعه شعر به چاپ رزومه شاعر بدل شده 
اســت. جایی که شاهدیم کتاب های شعر با 
تیراژهای بین 100 تا 300 نســخه منتشر 
می شوند که این مساله با آن فضای آرمانی 
دهه ۷0 و 80 که کتاب های شــعر در تیراژ 
3000 جلد منتشــر می شــد فاصله بسیاری 

گرفته است.
از ســوی دیگر مانند گذشته شاهد حرکت 
جدی در حوزه شــعر نیســتیم. نگرشی که 
شــاعران در خلق آثارشــان چشم اندازی را 
رصــد کرده و جریانی را به وجود آورده و به 
واســطه آن به دنبال یک نظریه ادبی باشند. 
یا در شــکل متعالی تر اثر خلق شده و نهایی 
آنها محصول یک جنبش اجتماعی باشــد. 
این دست از الزامات ضرورت و اهمیت شعر 
در دوره اخیر چندان میان شــاعران متصور 
نیست. به همین سبب در این دوره به سختی 
می شــود نمره ایده آل به جشنواره شعر فجر 

فجر داد
کاکایی تصریح کرد: اما از ســوی دیگر اگر 
نگاه مان بر محوریت  تلاش جوان ها استوار 
باشــد از آنجا که این گــروه چیزی برای از 
دست دادن ندارند و سعی می کنند افق های 
تازه را در ســطح زبانی در شعر معاصر ایران 
کشــف کنند، می توان آن را از نقاط مثبت 

جشنواره شانزدهم شعر فجر دانست.
عضو شورای علمی شــانزدهمین جشنواره 
شــعر فجر دربــاره مهمتریــن ویژگی این 

دوره نســبت به ادوار پیشــین ایــن رویداد 
گفت:  آنچه که ما مشــاهده کردیم و البته 
شعرهایی  مجموعه  ارائه  بود  قابل پیش بینی 

در حد معقول و مقبول بود.
کاکایی تصریــح کرد: مهم تریــن اتفاق و 
توقعی که از این جشــنواره می رود و آنچه 
کــه در ذهن، ضمیر و زبــان جوانان جامعه 
کــه علاقه مند بــه ادبیات و هنر هســتند 
متجلی اســت بــه این مهم بــاز می گردد 
که ما با جشــنواره ای که نامــش در ادامه 
دیگــر جشــنواره های فرهنگــی و هنری 
فجر هم ردیف اســت مواجه هستیم. اما به 
عنــوان مثال آنچه که از موســیقی، فیلم و 
تئاتر فجر توقع می رود که در شــعر فجر نیز 
اتفاقی بیفتد تــا تمام طیف ها و جریان های 
ادبی کشور وارد میدان شوند و خلاقیت های 
خود را عرضه کنند هنوز با این نقطه فاصله 

داریم.
در شرایط فعلی هنوز جشــنواره شعر فجر، 
قدش به قد ســینما، تئاتر و موســیقی فجر 
نرسیده است. در جشــنواره شعر فجر حوزه 
انتخــاب آثار محدودتر اســت. معمولًا نگاه 
موضوعی است و موضوع باید علی الاصول 
در جهت فجر باشــد. این ها پله های ابتدایی 
به وجود آمدن یک جشنواره است امیدوارم 
در سال های آتی این امکان فراهم شود تمام 
طیف های ادبی کشور منهای جهت گیری و 
موضع گیری هــای شــخصی فقط به صرف 
خلق اثــر ادبی و کتابی که پشــت ویترین 
کتاب فروشی ها از طرف هوادار شعر خریدار 

دارد مورد ارزیابی و توفیق قرار گیرد

جشنواره شعر فجر در روند تحقق اهداف 
رفتار سینوسی داشته است

دبیــر هشــتمین جشــنواره شــعر فجر در 
آسیب شناسی پانزده دوره پیشین این رویداد 
و در پاســخ به آنکه آیا این رویداد رد سابقه 
ادوار پیشین توانسته اهدافش را محقق کند 
گفــت: اگر منصفانه بخواهیــم بگوییم باید 
گفت که در دســتیابی به اهداف روند و طی 
مسیر تقریباً سینوسی بوده و در مواردی بله 
و در موارید هم خیر! چــون خودم در دوره 
هشــتم دبیر این جشــنواره بودم می توانم 
بگویم دوره هشــتم و یکی دو دوره بعدی 

پرسروصداتر از دوره های دیگر برگزار شد.
وی ادامه داد: آن رویدادها بیشتر نقل محافل 
مطبوعاتی و رسانه ای بود. حتی رسانه های 
خارج از کشور نیز به آن پرداخته اند. اما غالبا 
این جشــنواره در سکوت برگزار شده است. 
شــاید بتوانم بگویم با توجه به این که خود 
علاقمنــد و دنبال کننده این رویداد بوده  و 
هســتم، در دو، ســه دوره ای از برگزاری و 

معریف برگزیدگان آن خبری نشنیدم.

پانــزده دوره قبلــی در جایــگاه  برآینــد 
جریان سازی، رفتاری سینوسی داشته است. 
زمانی که دبیر جشنواره و شورای هیأت علمی 
توانســتند اثرگذار باشــند، طیف های ادبی 
متفاوت را دعوت کنند و جریان در رسانه ها 
پیچیده؛ قطعــا اهداف آن محقق شــده و 
هر وقت این اشــکال و مــواردی که به آن 
اشاره کردم مورد لحاظ و دقت قرار نگرفته، 

جشنواره بی صدا برگزار شده است
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۲۳۰۰ کارت بازرگانی در خراسان رضوی 
فعال است

رییــس اداره بازرگانی خارجی ســازمان صنعت، 
معدن و تجارت خراسان رضوی گفت: هم اکنون 
2 هــزار و 300 کارت بازرگانــی فعال مربوط به 
تجار اتاق بازرگانی و اتاق تعاون در این اســتان 
فعال اســت.امیرعلی فخریان روز چهارشنبه در 
گفتگــو با خبرنگار ایرنا افزود: از این تعداد 2 هزار 
و 200 کارت بازرگانی مربــوط به اتاق بازرگانی 
و 100 کارت مربوط به اتاق تعاون اســت، میزان 

تجــارت مربوط به هر کارت بازرگانی کاملا قابل احصا بــوده و حق عضویت پرداختی به اتاق 
بازرگانی یا اتاق تعاون کاملا مشــخص است.وی در پاسخ به پرسشی پیرامون اظهارات مجلس 
شورای اســلامی برای شفاف ســازی درآمدهای اتاق بازرگانی گفت: درآمدهای اتاق بازرگانی 
خراســان رضوی شفاف بوده و براســاس آمار تجارت، صادرات و واردات و حق عضویت اعضا 
قابل محاسبه و پیگیری است، از سوی دیگر دستگاه های نظارتی نیز کاملا بر این بخش نظارت 
دارند.رییس اداره بازرگانی خارجی سازمان صنعت، معدن و تجارت خراسان رضوی در خصوص 
مشــکلات صادرکنندگان برای رفع تعهد ارزی بیان کرد: بانک مرکزی در راستای مساعدت با 
فعالان اقتصادی و صادرکنندگان و بر اســاس مصوبات و پیگیری های کمیته اقدام ارزی ملی 
و دفتر توسعه خدمات بازرگانی ســازمان توسعه تجارت ایران، مصوبه ای حمایتی را در دی ماه 
امسال ابلاغ کرده است.وی  تصریح کرد: به استناد این مصوبه، صادرکنندگان ریالی سال 9۷ به 
کشورهای مختلف نظیر عراق و افغانستان و سایر صادرکنندگان سالهای 9۷، 98 و 99 که تاکنون 
نتوانسته اند، رفع تعهد ارزی کنند تا پایان سال جاری می توانند با ارائه مستندات در سامانه جامع 

تجارت نسبت به ایفای تعهد ارزی خود اقدام کنند.
 

  امکان ساخت مسکن ملی به صورت 
»ویلایی« در خراسان شمالی

مدیرکل راه و شهرسازی خراسان شمالی از ثبت 
نام بیش از 53 هزار خانواده متقاضی مسکن ملی 
در اســتان خبر داد و گفت: امکان ساخت مسکن 
ویلایی در طرح نهضت ملی مســکن خراســان 
شمالی فراهم شــده است.قاسم قاسمی در گفت 
و گو با ایســنا اظهار کــرد: در کل دو طرح اقدام 
ملی مسکن و نهضت ملی مسکن در استان بیش 
از 53 هــزار خانوار ثبت نام کردند که از این تعداد 

1۴039 خانوار تایید نهایی شده و 2۴03 نفر پول خود را واریز کرده اند.وی اظهار کرد: حدود 2۶ 
هزار و 500 واحد مســکن مهر در استان وجود دارد که تاکنون 2۴ هزار و 22۶ واحد آن به بهره 
برداری رســیده است.قاسمی افزود: از بین تعداد واحد های مسکن مهر تکمیل نشده در استان، 
1595 واحد در حال تکمیل است که مصوب شد 1352 واحد به نهضت ملی مسکن تبدیل شود 
تا پیمانکاران بتوانند از تسهیلات این طرح استفاده کرده و آنها را به اتمام برسانند.وی تاکید کرد: 
با پیگیری های انجام شده، 1081 واحد مسکن مهر نیمه  تمام امسال به اتمام می رسد تا تحویل 
متقاضیان شود.قاسمی همچنین به تامین زمین برای طرح نهضت ملی مسکن در استان اشاره 
کرد و افزود: تاکنون 30۶ هکتار زمین برای این طرح در استان تامین شده که با توجه به ابلاغ 
وزارت راه و شهرســازی مبنی بر احداث ۴8 هزار واحد در اســتان، نیاز ۴ ساله زمین برای طرح 
نهضت ملی مســکن در استان تامین شد و مشکلی بابت تامین زمین وجود ندارد.مدیرکل راه و 
شهرسازی خراســان شمالی در خصوص امکان ساخت مسکن در استان به صورت ویلایی نیز 
گفت: از آنجایی که مردم بعضی از شهرها به ویژه در شهرهای کوچک استقبال مناسبی از این 
شیوه ساخت مسکن نداشته اند، به درخواست آن ها پیشنهاد ساخت مسکن ویلایی مطرح شد 
که مورد موافقت وزارتخانه قرار گرفت.وی ادامه داد: در شهرهای ایور، درق، صفی آباد، تیتکانلو 
و حصار گرمخان یک واحد در هر قطعه زمین، شــهرهای آشخانه، گرمه، جاجرم، راز و فاروج 2 
طبقه در هر قطعه و در شهرهای بجنورد، شیروان و اسفراین امکان ساخت 3 طبقه در هر قطعه 
زمین به صورت ویلایی وجود دارد که در شورای مسکن استان نیز به تصویب رسیده و قابلیت 

اجرا شدن دارد.

  ۳۰ درصد اعتبارات جشنواره استقبال از 
بهار 14۰1 به حاشیه شهر اختصاص یابد

رئیس کمیسیون ویژه ســاماندهی حاشیه شهر 
شورای اسلامی شهر مشهد مقدس با بیان اینکه 
مدیریت شــهری برای حاشیه شــهر باید نگاه 
ویژه ای داشته باشد و حداقل 30 درصد اعتبارات 
استقبال از بهار در حاشیه شهر هزینه شود، گفت: 
شــهرداری مشهد، به ویژه ســازمان فرهنگی و 
اجتماعــی و همچنین معاونت هــای خدمات و 
محیط زیســت شــهری و عمران و حمل ونقل 

شهرداری مشهد مقدس، باید به این سیاست و رویکرد شورای ششم توجه ویژه  داشته باشند تا 
بهار 1۴01، بهار متفاوت و بانشاطی برای ساکنان حاشیه شهر مشهد باشد.سید ابراهیم علیزاده، 
در گفتگویی با اشــاره به پیش رو بودن ایام نوروز، اظهارکرد: بیش از 13 سال است که همزمان 
با آغاز سال نو و بهار طبیعت، شهرداری مشهد مقدس با برگزاری جشنواره »استقبال از بهار« به 
اســتقبال این مناسبت ملی می رود و چهره و حال و هوای شهر را دگرگون می کند تا جلوه های 
زیبا و خاطره انگیزی پیش روی زائران و مجاوران بارگاه منور رضوی رقم بخورد.وی با بیان اینکه 
هرساله با پشت سرگذاشتن جشنواره های مختلف، شاهد ارتقاء کمی و کیفی جشنواره استقبال از 
بهار بوده ایم، گفت: بسیار خرسندیم که امسال، برای اولین بار و براساس تاکیدات شورای ششم 
شهر مشهد، شاهد »جشنواره بین المللی هنرهای شهری مشهد« خواهیم بود؛ اتفاقی ارزشمند که 

یک گام رو به جلو و ارزنده برای مشهدالرضا)ع(، محسوب می شود.

  بررسی کارت واکسن خودروهای شخصی 
غیرممکن است

رئیس پلیس راه خراسان رضوی با اشاره به لزوم همراه داشتن کارت واکسن مسافران در سفرهای 
نوروزی گفت: با توجه به حجم زیاد ورودی مســافران بررسی کارت واکسن تمامی سرنشینان 
امری غیرممکن است.ســرهنگ حسین میش مســت در گفت وگو با ایسنا در خصوص میزان 
تصادفات محورهای خراســان رضوی در بهمن ماه اظهار کــرد: ۴02 فقره تصادف جرحی در 
بهمن ثبت شده که 5۴۶ نفر مجروح در پی داشته و 2۴ فقره تصادف فوتی داشته ایم که منجر 
به فوت 2۶ نفر شــده است. همچنین 305 فقره تصادف خسارتی نیز در این ماه صورت گرفته 
اســت.وی افزود: این در حالی اســت که در بهمن ماه سال گذشته ۴38 فقره تصادف جرحی با 
۶33 مجروح، 28 فقره تصادف فوتی با 3۴ نفر فوتی و ۶۶2 فقره تصادف خسارتی به ثبت رسیده 
اســت. خوشبختانه تعداد متوفیان ناشــی از تصادفات فوتی 2۴ درصد کاهش، تعداد مجروحان 
ناشی از تصادفات جرحی 1۴ درصد و تصادفات خسارتی نیز 5۴ درصد کاهش داشته است.رئیس 
پلیس راه خراســان رضوی در خصوص میزان تردد خودروهای شخصی در محورهای استان در 
بهمن ماه خاطرنشــان کرد: ورودی ها به خراســان رضوی در بهمن ماه نسبت به ماه قبل آن ۶ 
درصد و خروجی ها 5 درصد افزایش داشته است. همچنین ورودی  و خروجی ها به مشهد نیز به 
ترتیب 2 و یک درصد افزایش داشته است.میش مست در خصوص لزوم داشتن کارت واکسن در 
سفرها نوروزی خاطرنشان کرد: چک کردن کارت واکسیناسیون مسافران در سفرهای حمل ونقل 
عمومی پیش از صدور بلیت میسر است، اما با توجه به حجم ورودی خودروهای شخصی در ایام 
نوروز، توقف خودروها و چک کردن کارت واکسن تمامی سرنشینان خودرو امری غیرممکن است.
وی ادامه داد: اگر ابلاغیه چک کردن کارت واکسن سرنشینان خودرو توسط ستاد کرونا یا پلیس 
راهور ناجا ابلاغ شــود، پلیس راه خراسان رضوی آمادگی انجام این کار را دارد، اما با وجود حجم 

زیاد ورود مسافران این کار تقریبا غیرممکن است.
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آشفتگی در ورودی های شهر بجنورد
مبادی ورودی ســه گانه بجنورد از دیدگاه کارشناسان نازیبا و 
نابسامان اســت و برخلاف فضای سبز زیبای داخل شهر که 
نواقص مبلمان شهری را می پوشاند این نابسامانی گسترده و 

ریشه دار با هیچ پرده ای حتی درختان پوشانده نمی شود.
ورودی های ســه گانه شــهر بجنورد، بلــوار ولایت، امام 
رضــا)ع( و خلیج فارس نه تنها نمــادی از فرهنگ مردمان 
و اقوام خراسان شــمالی ندارد، بلکه احاطه داشتن صنوفی 
همچون تعمیرگاه های خودرو و مشاغل آلاینده، ساختمان 
هــای نامنظم و پیاده روهای خراب در ورودی ها منظره ای 
نازیبا به وجود آورده اســت به طوری که برخی کارشناسان 
معتقدند، بجنورد اصلًا ورودی ندارد و ممانعت از گســترش  
این نابسامانی مســتلزم اتخاذ تدابیر ویژه است.اگر چه این 
شهر 250 هزار نفری روزگاری دارای دروازه های زیبایی در 
جنوب، غرب و شرق بود اما اکنون اثری از این گذرگاه های 
زیبــا باقی نمانده و هر آنچه اســت مجموعه ای از عناصر 
شــهری بی سر و سامان اســت، با وجود این که از ابتدای 
تاسیس خراسان شمالی ساماندهی ورودی های بجنورد هر 
سال مطرح شده  اما در عمل اقدام لازمی برای رفع نواقص 

و مشکلات انجام نشد.
کارشناسان می گویند که مبادی ورودی شهر در واقع نخستین 
تصویر از شهر اســت که در ذهن تازه واردها نقش می بندد و 
در همین ورودی ها ذهنیت مثبت یا منفی مسافران شکل می 
گیرد.یک کارشناس ارشد رشــته شهرسازی در این مورد می 
گوید: مبادی به عنوان حلقه اتصال دهنده  فضای طبیعی خارج 
و فضای داخل شهر عمل می کند اما گسترش  بی رویه شهر و 
توجه نکردن به الگوهای توســعه  فضایی مناسب، سبب ایجاد 
ضعف در شکل و ساختار ورودی ها شده و این فضاها را دچار 

مشکلات و نابسامانی های متعددی کرده است.
زیبا ســلیمی با بیان این که در واقع مبادی ورودی هر شــهر 
به عنوان ویترین شــهر نقش بســیار مهمی در معرفی آنی و 
لحظه ای هویت شــهری دارد می افزاید: ورودی های شــهر 
نخستین محدوده ای هستند که مسافران در بدو ورود به شهر 
با آن روبرو می شــوند و بخش عمده تصور آنها در خصوص 
فرهنگ و آبادانی شهر در آن لحظه شکل می گیرد و بر همین 
اساس ساماندهی ورودی های شهر باید از برنامه های اولویت 
دار شهرداری باشد.این کارشناس ارشد شهرسازی می افزاید: 
نصب المان های فرهنگی با هدف معرفی داشته های فرهنگی 
و تاریخی هر شهر نیز ضرورتی برای معرفی زوایای ناشناخته از 
غنای تاریخی و فرهنگی شهر است و بر همین اساس باید در 

فضاسازی ورودی ها به این مهم پرداخته شود. 
وی می افزاید: بجنورد کلان شهر نیست، اما این شهر دروازه 
ورودی مشــهد است و به اذعان مسوولان، سالانه بیش از 20 
میلیون مســافر و زائر از این شهر عبور می کنند از این رو می 
طلبد ورودی ها چه از ســمت مشــهد و چه تهران و اسفراین 
دارای شــاخصه های مختلف و متعددی باشد که هویت این 

شهر را به مسافران معرفی کند و بهانه ای برای ماندگار شدن 
آن ها در  استان باشد.

وی با بیان این که خراســان شمالی، ظرفیت های تاریخی و 
گردشــگری بســیاری دارد می گوید: بیشتر این ظرفیت ها از 
دید مســافران و گردشگران دور مانده است و خیلی از افرادی 
که از این اســتان عبور می کنند، حتی نمی دانند در این استان 
قومیت های مختلفی با آرامش در کنار هم زندگی مســالمت 
آمیزی دارند.وی خاطرنشــان می کند: این در حالی است که 
از فرهنگ هر یک از قومیــت های کرمانج، ترک، تات، کرد، 
ترکمن و فارس، می توان برای نشــان دادن بخشــی از توان 

فرهنگی استان به مسافران بهره گرفت.
وی اظهار می دارد: برای رســیدن بــه این هدف باید حداقل 
بخشی از توانمندی های استان را در ورودی های شهر معرفی 
کرد تا مسافران با وارد شدن به شهر، بتوانند بین علایق خود و 

ظرفیت های شهر ارتباط برقرار و از آنها بازدید کنند.
وی می گوید: بجنورد در مســیر جاده  استان های شمالی به 
ســمت مشهد قرار گرفته و تردد مســافران در این مسیر زیاد 
است. برای ورودی غربی بجنورد از سمت آشخانه اصلًا ورودی 
تعریف نشده است و تقریباً در 15 کیلومتری این شهر، تابلوی 
کوچکی نصب و روی آن نوشته شده است »بجنورد« و تابلو یا 
نمادی که گویا و معرف هویت و قدمت این شــهر باشد، وجود 
ندارد.ســلیمی می افزاید: کاربری های آلاینده مانند فروش و 
تعویض  لوازم یدکی و حجم زیاد نخاله های ســاختمانی که 
در ورودی شــهر وجود دارد، باعث می شود مسافر متوجه نشود 
که چه زمانی وارد شــهر شده است و بعد هم هرچه می بیند، 
مغازه های تعمیرات خودروســت و  از دیگر سو، هیچ فضایی 
برای ماندگاری کوتاه در این ورودی وجود ندارد و مســافر در 
صورت نیاز به اســتراحت و استفاده از سرویس بهداشتی دچار 

مشکل می شود.
وی خاطرنشــان می کند: در ورودی از سمت اسفراین، یعنی 
ورودی جنوبی بجنورد هم اوضاع به همین شــکل است و در 
ورودی بجنورد از سمت مشهد هم تنها فضایی که مسافران را 
متوقف می کند، وجود یک رستوران بین راهی و فضای بازی 
اســت که مقابل آن وجود دارد. اما با این حال، چون مسافران، 
ظرفیت های گردشگری و تاریخی بجنورد را نمی شناسند، فقط 
از این شــهر عبور می کنند و این شهر در هیچ یک از ورودی 
های خود از نظر فرهنگی، شناسانده نمی شود و این موضوع، 

قطعاً به لحاظ اقتصادی به استان آسیب وارد می کند.
یک کارشــناس دیگر شهرسازی نیز با بیان این که مهمترین 
نکته ای که در ورودی های شــهر باید در نظر گرفت توجه به 
ویژگی های شهر است و مهمترین ویژگی بجنورد کوهستانی 

بودن و قرار گرفتن در پهنه ای طبیعی است.
روزبه دادجو ساماندهی مشاغل مزاحم در ورودی ها را نیز نفی 
نمــی کند و می گوید: کارگاه هایی کــه نمی توانند در مرکز 
شهر مستقر شوند در حاشیه شهر و ورودی ها مستقر می شوند 

اما این مشــکل در همه شهرها دیده می شود و فقط مختص 
بجنورد نیســت و در کوتاه مدت نیز ممکن نمی شود و نیازبه 

برنامه دارد.
این کارشــناس شهرسازی موضوع متفاوت تری را مطرح می 
کند که حفظ چشــم اندازهای طبیعی در ورودی های شهر با 
فریز کردن اراضی این محدوده هاســت و می افزاید: بجنورد 
بافتی کوهســتانی در اطراف خود دارد که این شــهر را احاطه 
کرده اســت و ساماندهی باید با توجه به هویت و منظر طبیعی 
بجنورد انجام شــود و الزاما  به معنای کاشت درخت و استفاده 

از فضای سبز نیست.
وی با بیان این که و حفظ کوه های اطراف و توپوگرافی طبیعی 
شــهر هم در ساماندهی ورودی های بجنورد از اهمیت زیادی 
برخوردار اســت اظهار می دارد: متاسفانه این امر مغفول مانده 
است.وی می گوید: پیشنهادی که دارم این است که با اولویت 
و رویکرد حفظ منظر طبیعی شــهر از پارک بابا امان تا بجنورد 
اراضی و در عرصه های طبیعی که متعلق به دولت است فریز و 
به عنوان حق عمومی حفظ شود به طوری که هیچ دستگاهی 

نتواند آن را به کسی واگذار کند.
دادجو می افزاید: در مورد کوه ها همین امر باید انجام شــود و 
این امر به مطالبه عمومی تبدیل شود تا هیچ فرد و نهادی نتواند 

در این محدوده ها دخل و تصرف و ساخت و ساز کند.
وی خاطرنشــان می کند: این ویژگی از سمت جاده تهران به 
بجنورد  هم وجود دارد و منظر طبیعی زیبایی که هست باید به 
منظور خوشامدگویی و ایجاد توجه در بازدیدکنندگان شهر حفظ 
شود و در واقع اختلاف ارتفاع چشم اندازی از شهر را به دست 

می دهد که نباید با ساخت و سازهای بی رویه از دست رود.
برنامه زمان بر انتقال صنوف

رئیس شــورای اسلامی شهر بجنورد هم یکی از اولویت های 
این شــورا را ساماندهی ورودی های بجنورد عنوان می کند و 
می گوید: شورای شهر ســاماندهی مشاغل و سامان دادن به 

ورودی های شهر را در برنامه دارد.
جمشــید عین بیگی با بیان این که مشاغل مزاحم را در  کوتاه 
مــدت نمی توان جا به جا کرد مــی افزاید: با توجه به این که 
با اعتبارت شــهرداری بجنورد نمی توان بــرای این کار اقدام 
کرد در حال رایزنی با دستگاه های نظارتی و خدماتی استان و 
شهرستان هستیم تا با اعتبارات این نهادها  ساماندهی را آغاز 
کنیم زیرا انتقال کســب و کار مردم به فضای مناسب و قابل 
توجهی نیاز دارد که ازعهده شهرداری خارج است و با توجه به 

همین امر با در پی راهکاری اساسی هستیم.
جای خالی ابتکار و خلاقیت

سرپرست معاونت هماهنگی امور عمرانی استانداری خراسان 
شــمالی هم با اشاره به جای خالی ابتکار و خلاقیت در اموری 
مانند ساماندهی ورودی های شهر می گوید: سیستم مدیریت 
شهری به صورت سنتی کار می کند که قابل قبول نیست و این 
امر در فعالیت هایی مانند زیباسازی و ساماندهی ورودی های 

شهر نیز دیده می شود.
مهدی رشیدی می افزاید: زیباسازی نیاز به هزینه های زیادی 
ندارد و این در حالی اســت که با وجود آنکه گاهی هزینه های 
زیادی نیز می شــود اما اثر روحی و روانی آن در شــهر مثبت 
نیســت و در این حالت باید در طراحی المان ها و زیبا سازی از 

کسانی استفاده کنیم که خلاقیت و قابلیت کار را دارند.
وی با بیان این که اثربخشــی طرح های مدیریت شهری بر 
زندگی مردم گاه بیــش از پروژه های عمرانی در حال اجرا در 
نقاط مختلف است می گوید: در شهرهای بزرگتر مانند مشهد 
و اصفهان وقتی از معماران خلاق و با تجربه استفاده می کنند 

نتیجه لازم را هم می گیرند.
رشیدی خاطرنشان می کند: با توجه به این که در انتهای سال 
هستیم در این زمینه به ویژه در بجنورد و شیروان که مسافران 
بیشــتری تردد می کنند برنامه ریزی هایی شــده است و باید 

مقدماتی در این زمینه فراهم و کار اجرایی آغاز شود.
وی در مورد ســاماندهی مشــاغل مزاحم در ورودی ها اظهار 
داشت: ساماندهی صنایع بستگی به نوع این صنایع و تعریف آن 
دارد و این در حالی است که بهترین راه ساماندهی این صنایع 
کوچک خروج آن ها از ورودی های شــهر است اما این کار به 
راحتی و در کوتاه مدت امکان پذیر نیست و ممکن است بودجه 

لازم فراهم نشود.
شهر زیبا می شود

سرپرست معاونت هماهنگی امور عمرانی استانداری خراسان 
شمالی می افزاید: با توجه به این که در کوتاه مدت نمی توان 
برای ساماندهی مشاغل در ورودی های بجنورد چاره اندیشی 
کرد بهتر است وضعیت موجود بهبود یابد و انتقال صنوف برای 
زمان مناسب باشد و برای ساماندهی این فضاها از خلاقیت و 

ابتکار و زیبا سازی استفاده کرد.
معاون فنی و امور زیربنایی شهردار بجنورد نیز در این مورد می 
گوید: ورودی ها ویترین شهر هستند و نخستین قضاوت  هر که 

وارد شهر می شود برمبنای ورودی های شهر است.
محمد علی کشمیری می افزاید: متاسفانه معمولا ورودی های 
شــهرها به خاطر شرایط خاصی که دارند  بستر مناسبی برای 

انواع نابسامانی اصناف و مشکلات بصری است.
وی با بیان این که برنامه ساماندهی ورودی های بجنورد چند 
بخشی است می گوید: نظافت، بازپیرایی و زیباسازی و حذف 
سد معبر از اقداماتی اســت که برای ساماندهی ورودی ها در 
ماه جاری انجام می شود و  امور عمرانی مانند تعمیر جداول و 
مرمت آسفالت و کارهایی که نیاز به مرمت و رفع تخریب دارد 

در حوزه عمرانی پیگیری می شود.
وی اظهار میدارد: ســتاد استقبال از بهار  در شهرداری بجنورد 
شــکل گرفته است و بخشی از ساماندهی ورودی ها از طریق 

این ستاد انجام می شود.
خراسان شمالی در شمال شرق کشور قرار داد و سالانه میلیون 

ها مسافر از آن گذر می کنند.

واحد تولیدی کنسانتره سنگ آهن در سنگان خواف به 
بهره برداری رسید

شهردار مشهد: هزینه های تمام شده شهر را
 کنترل کنید

واحد تولیدی کنسانتره سنگ آهن شرکت فولاد شرق کاوه با 
حضور رییس بنیاد مستضعفان در سنگان خواف استان خراسان 

رضوی به بهره برداری رسید.
سید پرویز فتاح روز گذشته در این مراسم گفت: با بهره برداری 
از این واحد یک و نیم میلیون تن به ظرفیت تولید شمش فولاد 

کشور افزوده می شود.
وی افزود: با توجه به شــرایط سخت تحریم این طرح از چند 
سال گذشته آغاز و با گشایش ال.سی جریان کار رونق گرفت.

رییس بنیاد مســتضعفان کشور استفاده از نیروهای متخصص 
داخلــی را از نقاط قوت این طرح ذکــر کرد و ادامه داد: این به 
معنای خوداتکایی و اقتصاد مقاومتی است و نشان می دهد در 
شرایط تحریم با اتکا به توان داخلی می توان راههای توسعه و 

رونق را طی کرد.
وی با اشاره به درخواست استاندار خراسان رضوی برای افزایش 
مشارکت بنیاد مستضعفان در توسعه زیرساختها و تکمیل زنجیره 
فولادی در سنگان خواف گفت: با توجه به اینکه این بنیاد مجوز 
بهره برداری از 20 طرح را در سنگان خواف دارد باید بستر این 

امر فراهم شود.
فتاح با اشاره به آغاز عملیات اجرایی گندله سازی شرکت فولاد 
شرق کاوه هم افزود: این طرح با سرمایه گذاری ۶0 هزار میلیارد 
ریال و ظرفیت تولید سالانه پنج میلیون تن اجرا می شود که با 
تکمیل و بهره برداری آن مجموع سرمایه گذاری این بنیاد در 

سنگان به 1۴0 هزار میلیارد ریال افزایش می یابد.
وی همچنین فعالیتها و برنامه های این بنیاد را مصداق عینی 

تحقق اقتصاد مقاومتی دانست.
استاندار خراسان رضوی هم در این مراسم با اشاره به ظرفیتهای 
بالقوه این استان گفت: باید بستر به فعلیت درآمدن این ظرفیتها 
را در بخشــهای مردمی و نیمه دولتی فراهــم کرد تا جریان 

اقتصادی استان مبتنی بر ظرفیتهای مهم رونق بگیرد.
یعقوبعلی نظری سرمایه گذاری و مشارکت بنیاد مستضعفان در 
توسعه زیرساختهای منطقه سنگان و تامین آب، برق و انرژی 

شرکتهای معدنی و احداث جاده دوبانده تربت حیدریه به خواف 
و سنگان را مهم دانست.

واحد تولیدی کنسانتره ســنگ آهن شرکت فولاد شرق کاوه 
وابســته به بنیاد مستضعفان با سرمایه گذاری 3۶ هزار میلیارد 

ریالی این بنیاد راه اندازی شده است.
این واحد تولیدی توانایی تولید سالانه 10 درصد کنسانتره مورد 
نیاز کشور را دارد و با بهره برداری از آن سالانه 2.5 میلیون تن 

به ظرفیت تولید کنسانتره کشور افزوده می شود.
طراحی، نصب و راه اندازی خط تولید این کارخانه با تکیه بر توان 
متخصصان داخلی انجام شــده و با بهره برداری از آن برای 2 
هزار و ۴۶ نفر از جوانان منطقه به صورت مستقیم و غیر مستقیم 

اشتغال ایجاد شده است.
مجتمع ســنگ آهن سنگان خواف به عنوان یکی از 10 معدن 
بزرگ ســنگ آهن در جهان و تامین کننده خوراک اولیه برای 
تولید 1۷.5 میلیون تن کنســانتره، 15 میلیون تن گندله و پنج 

میلیون تن سنگ آهن در ایران است.
مجموعه کانســارهای ســنگان با 30 درصد ذخایر سنگ آهن 
کشــور در گستره ای به طول 22 کیلومتر و عرض 10 کیلومتر 
در 300 کیلومتری جنوب شرقی مشهد، ۴0 کیلومتری جنوب 
شــرقی شــهر خواف و 18 کیلومتری شــمال شرقی سنگان 
 در جنوب شــرقی خراســان رضوی و نزدیک مرز افغانستان 

قرار دارد. 

شــهردار مشهد با اشــاره به ابزارآلات و مهندسین متخصص 
گفت: شــهرداری مشــهد نباید با این هم امکانات، 20 پروژه 
داشته باشد. ما نباید با داشتن معادن مختلف، با هزینه تمام شده 
بالاتر خرید کنیم. این مساله قابل قبول نیست، شما باید از همه 

ظرفیت های شهرداری استفاده کنید.
»ســید عبدالله ارجائی« در آیین تکریــم و معارفه مدیرعامل 
ســازمان عمران و مشاوران شــهرداری، ادامه داد: بسیاری از 
کارهای مطالعاتی توسط کارکنان شهرداری قابل انجام است. 
بدنه کارشناسی شهرداری بسیار قوی است و می توان مطالعات 

زیادی را به آنان واگذار کرد.
ارجائی افزود: ســلامت و هزینه تمام شده برای ما بسیار حائز 
اهمیت اســت. باید هزینه تمام شــده را کنتــرل کرد تا تعداد 
بیشــتری پروژه اجرا کنیم زیرا این پول متعلق به مردم است و 

نباید بدون برنامه و صرفه جویی هزینه کنیم.
وی درباره چند برنامه اساســی کــه در چهارچوب معاونت ها 
نمی گنجد، توضیح داد: این پروژه ها بین چند معاونت اســت یا 

برخی در شرح وظایف معاونت ها تعریف نمی شود.
او اظهار کرد: یکی از بهترین عبادت ها، خدمت به  مردم اســت 
ما نیز در آستانه حضور زائرین امام هشتم)ع( هستیم و باید کمر 
خدمت را ببندیم و بیشتر از قبل تلاش  کنیم تا بتوانیم خادمین 

خوبی برای زائرین و مجاورین آقا باشیم.
وی افزود: از مجموعه تلاش های همکاران در معاونت عمران، 
حمل ونقل و ترافیک شهرداری مشهد و سایر معاونت ها تقدیر 
می کنم. با حضور آقای منبتی نظم خاصی در این سازمان ایجاد 
شــده و پروژه های نیمه تمام موجود دارای اولویت بندی شــده 
است.شهردار مشهد ضمن اشــاره به اینکه پروژه هایی که در 
ســال جاری به اتمام می رسند دارای اولویت هستند، بیان کرد: 
پروژه هایی که دارای نقص بوده نیز حذف شــده است. در سال 
1۴01 نیز با قدرت بیشــتری مسائل عمرانی ادامه پیدا خواهد 
کــرد، علاوه بر این مطالعات بــرای پروژه های جدید نیز آغاز 
شــده است. در حوزه حمل ونقل؛ سه پروژه مهم در سال 1۴01 

کلنگ زنی می شود که هدیه ما به شــهروندان خواهد بود. در 
دوره جدید مسلما شیب فعالیت ها به سمت مناطق کمترخوردار، 

تندتر خواهد شد.
ارجائی ضمن تشکر از زحمات آقای حجازی خاطرنشان کرد: 
در حــوزه عمران چند نکته اهمیــت دارد؛ اولین نکته تکمیل 
پروژه های نیمه تمام اســت، یک پــروژه علیرغم انتقاداتی که 
نســبت به آن وجود دارد در گذشــته آغاز شده است و با وجود 

اولویت نداشتن، ۷0 تا 80 درصد پیشرفت فیزیکی دارند.
وی با بیــان اینکه پروژه هایی مثل جلوخان پایانه امام رضا)ع( 
واقعا ضرورتی نداشتند و دارای نقص است، اضافه کرد: روزی 
که مدیریت شهری را تحویل گرفتیم، این پروژه با حجم بالایی 
از خاکبرداری بود، سعی کردیم طرح را اصلاح کنیم اما با همه 
این شرایط از همکاران خواستم تا هرطور شده این پروژه پیش 
از عید به اتمام برسد.شــهردار مشهد ضمن ابراز نگرانی برای 
برای کاهش دسترسی به ســاختمان پایانه های مسافربری از 
مدیران خواست تا علیرغم اینکه این پروژه دارای پیمانکار است، 

مثل پروژه خلیج فارس به آن کمک شود.
ارجائی در ادامه از نمایندگان مشــهد و شــیراز برای تصویب 
تبصره های الحاقی تشــکر کرد و گفت: با این تبصره ها، دست 
مدیران بســیار باز شده اســت و حال می توانم از آقای منبتی 
درخواست کنم تا شرکت های متعددی به سازمان عمران اضافه 

و کار پیمانکاری انجام شود.
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دومین شکست تیم ملی فوتسال زنان ایران 
مقابل روسیه

تیم ملی فوتســال زنان ایران در دومین دیدار 
دوستانه خود مقابل روسیه شکست خورد.

به گزارش ایسنا، تیم ملی فوتسال زنان ایران از 
ســاعت 15 و 30 دقیقه چهارشنبه، ۴ اسفند در 
دیداری دوستانه مقابل روسیه به میدان رفت و 

با نتیجه یک بر صفر شکست خورد.
ایران دوشنبه، دوم اســفند هم در اولین دیدار 
دوستانه خود مقابل روسیه با نتیجه پنج بر صفر 

شکست خورد.
تیم ملی فوتســال زنان روســیه از اول تا پنجم اسفند ماه برای برگزاری دو دیدار دوستانه با 

ایران به تهران آمد.

  قائدی در بین تاثیرگذارترین هافبک های 
لیگ امارات

سازمان لیگ برتر امارات مهاجم تیم ملی ایران 
را جزو تاثیرگذارترین بازیکنان این لیگ معرفی 

کرد.
 ســازمان لیــگ فوتبال امارات بــا اتمام هفته 
شــانزدهم به معرفی تاثیرگذارترین بازیکنان در 

خطوط مختلف پرداخت.
مهدی قائدی ستاره سابق استقلال در این هفته 
به همراه شــباب الاهلی دبی خوش درخشــید. 

مهاجم تیم ملی مقابل العروبه یک گل به ثمر رساند و یک پاس گل داد.
در همین رابطه در امتیاز دهی سازمان لیگ به بازیکنان تاثیرگذار مهدی قائدی با کسب 12 

امتیاز در رده سوم موثرترین هافبک های هفته شانزدهم لیگ امارات قرار گرفت.
پیش از هم قائدی در ترکیب تیم منتخب و جزو بهترین بازیکنان هفته شانزدهم لیگ امارات 
قرار گرفته بود. احمد نوراللهی دیگر بازیکن ملی پوش کشورمان نیز در این فصل برای شباب 

الاهلی دبی بازی می کند.

  استیلی سرپرست تیم ملی فوتبال شد
حمید اســتیلی به عنوان سرپرســت تیم ملی 

فوتبال ایران انتخاب شد.
به گزارش ایسنا، پس از نشست میرشاد ماجدی 
با حمیدی استیلی، مسئولیت سرپرستی تیم ملی 

فوتبال ایران به استیلی واگذار شد.
پیش از این مجتبی خورشــیدی، سرپرست تیم 
ملی فوتبال ایران بود که با وجود انتقادهای زیاد 

توسط عزیزی خادم انتخاب شده بود.

 ۲۸ آمریکایی در جام یاشاردوغو
آمریــکا با 28 کشــتی گیر در جام یاشــاردوغو 

شرکت خواهد کرد.
به گزارش فارس، مســابقات کشــتی آزاد جام 
یاشاردوغو از اواخر هفته به میزبانی ترکیه آغاز 
می شود که تیم ملی آمریکا با 15 ورزشکار مرد 
و 13 زن در این تورنمنت حضور خواهد داشت. 
مهمترین چهره آمریکایی هــا در این تورنمنت 
جردن باروز اســت کــه دارنده مــدال طلای 

المپیک لندن و 5 عنوان قهرمانی جهان اســت. باروز در وزن ۷9 کیلوگرم روی تشک خواهد 
رفــت. از دیگر چهره های مطرح آمریکا می توان به جیمز گرین مدال آور این کشــور در وزن 

۷0 کیلوگرم اشاره کرد. 
آمریکا در وزن 8۶ کیلوگرم که دیوید تیلور را دارد، چهره ای جدید راهی ترکیه خواهد کرد تا 

او را در جام یاشاردوغو بسنجد. مارک هال ورزشکار آمریکا خواهد بود. 
جام یاشــاردوغو به دلیل رنکینگی که دارد جزو مهمترین مسابقات برای حضور در مسابقات 

جهانی سال آینده است.

 عربستان؛ میزبان دور گروهی
 لیگ قهرمانان آسیا ۲۰۲۲

عربســتان؛ میزبان دور گروهی لیگ قهرمانان 
آسیا 2022/ درخواست میزبانی ایران رد شد

تمامی دیدارهای دور گروهی فصل آینده لیگ 
قهرمانان آسیا در کشور عربستان برگزار خواهد 

شد.
به گزارش روابط عمومی باشــگاه فولاد مبارکه 
سپاهان، جلسه هماهنگی قوانین لیگ قهرمانان 
آســیا 2022 به صــورت آن لاین و بــا حضور 

مسئولان برگزاری این مسابقات و نمایندگان باشگاه فولاد مبارکه سپاهان برگزار شد.
در این جلســه اعلام شد که عربســتان از سوی کنفدراسیون فوتبال آســیا به عنوان میزبان 
مسابقات منطقه غرب آسیا انتخاب شده است و پنج گروه غرب آسیا، دیدارهای خود را در این 

کشور به صورت متمرکز برگزار خواهند کرد.
باشگاه فولاد مبارکه سپاهان پیش از این در زمان مقرر با ارسال نامه ای به فدراسیون فوتبال 
جمهوری اســلامی ایران، درخواســت میزبانی این رقابت ها در ایران را به صورت میزبانی دو 
گروه در اصفهان، دو گروه در خوزســتان و یک گروه در مشهد مقدس با محوریت فدراسیون 

جهت پیگیری از AFC ارائه کرده بود که متأسفانه این امر محقق نشد.
بــه گزارش تســنیم، بازی های دور گروهی لیــگ قهرمانان آســیا 2022 از 18 فروردین تا 
۷ اردیبهشــت 1۴01 برگزار خواهد شــد. فولاد در گروه C با شــباب الاهلی امارات، آهال 
ترکمنســتان و الغرافه قطر هم گروه شــده است و ســپاهان در گروه D مقابل الدحیل قطر، 

پاختاکور ازبکستان و برنده دیدار التعاون عربستان و الجیش سوریه صف آرایی خواهد کرد.

 پایان کار حسین وفایی در مسابقات 
اسنوکر مسترز اروپا

نماینده اسنوکر کشورمان با شکست در مقابل مک گیل از دور مسابقات کنار رفت.
به گزارش روابط عمومی فدراســیون بولینگ، بیلیارد و بولس، مسابقات اسنوکر مستر اروپا در 
مارشــال آرنا انگلستان در حال برگزاری است و حســین وفایی در نخستین گام خود در این 
رقابت ها ســه شــنبه 3 اسفندماه ســاعت 22:30 به وقت تهران به مصاف آنتونی مک گیل 
رفت و با نتیجه 5 بر صفر شکســت خورد و از دور مســابقات کنار رفت.ملی پوش اســنوکر 
ایران که در رده 21 بهترین اســنوکر بازان جهان قرار دارد درحالی در این مســابقه شکست 
خورد که حریف اســکاتلندی او در رده 15 جهان قرار داشــت. پیش از این، این دو اســنوکر 
باز ۴ بار به مصاف هم رفته بودند که ســهم هر کدام دو پیروزی بود.لازم به ذکر اســت که 
 مارک سلبی رنکینگ برتر اسنوکر حرفه ای ها مدافع عنوان قهرمانی این مسابقات محسوب

 می شود.

اطلاعیه سازمان وظیفه عمومی درباره سربازی مرادمند و یزدانی

نوید کیا از  سپاهان استعفا داد

ســازمان نظام وظیفه عمومی با انتشــار اطلاعیه ای 
از اعزام حســین مرادمند و ســیاوش یزدانی به خدمت 

سربازی خبر داد.
به گزارش »ورزش ســه«، پــس از کش و قوس های 
فــراوان، بالاخره دو مدافع اســتقلال باید عازم خدمت 
سربازی شوند، این خبری است که به صورت رسمی از 
طریق پایگاه خبری پلیس و به نقل از ســازمان وظیفه 
عمومی انتظامی جمهوری اســلامی ایران منتشر شده 

است.
طی هفته های گذشته، مدیران باشگاه استقلال سخت 
در تــلاش بودند تا با اســتفاده از ظرفیت های قانونی، 
زمان اعزام به خدمت ســربازی دو بازیکن خود به نام 
های ســیاوش یزدانی و حســین مرادمنــد را به تأخیر 
بیندازند که این مسئله با اطلاعیه رسمی سازمان نظام 

وظیفه به طور کلی منتفی شد.

در بیانیه ای که سازمان وظیفه عمومی در پایگاه خبری 
پلیس منتشر کرده، آمده است:

به اســتحضار مردم شریف و ورزش دوست و همچنین 
هواداران محترم فوتبال می رساند، پیرو مباحث مطرح 
شــده پیرامــون اعزام بــه خدمت ســربازی دو تن از 
مشمولان ورزشکار شــاغل در لیگ برتر فوتبال، بدین 
وســیله موارد زیر جهت تنویر افکار عمومی اعلام می 

شود.
1- بر اســاس قوانیــن و مقررات گذشــته هر یک از 
بازیکنان ورزشــی در رشــته های گوناگون که به سن 
مشمولیت می رسند، موظف به اعزام به خدمت هستند، 
که در قالب تسهیلات ویژه و به منظور کمک به توسعه 
ورزش کشــور و افزایش ماندگاری ورزشــکاران حرفه 
ای در باشــگاه های مربوطه با کسب مجوز های لازم 
اجازه داده شده است، تا خدمت ورزشکاران حرفه ای در 

رشته های ورزشی فوتبال، والیبال و بسکتبال در سطح 
تیم ملی حداکثر تا 30 سال تمام و لیگ برتر حداکثر تا 
28 سال تمام به تعویق انداخته شود و بلافاصله پس از 
اتمام مهلت مذکور به خدمت دوره ضرورت اعزام شوند.

لازم به تاکید است که استمرار فعالیت ورزشکاران پس 
از اتمام مهلت مقرر در باشگاه های مربوطه امکان پذیر 
نیســت. ضمناً عدم حضور به موقع این افراد در خدمت 
سربازی موجب غیبت آنان شده و در این صورت ادامه 
فعالیت ورزشــی در باشــگاه ها و تیم ملی را از دست 

خواهند داد.
2- در خصوص بازیکنان ورزش فوتبال، آقایان محترم 
ســیاوش یزدانی و محمدحســین مرادمند، با توجه به 
اینکه مجوز فعالیت ورزشی آنها برابر مقررات در باشگاه 
ورزشی اســتقلال به پایان رسیده است نامبردگان  می 
بایســت  در زمان  اعزام تعیین شــده  قبلی تاریخ یکم 

اسفند ماه 1۴00، به خدمت دوره ضرورت اعزام شوند. 
البته این ورزشــکاران می توانند فعالیت ورزشی خود را 
در یگان های نیروهای مســلح ادامه داده و در صورت 
درخواســت وزارت ورزش و جوانــان و دعوت آنها به 
تیم ملی، شــرکت آنان در اردوها و بازی های تیم ملی 

بلامانع است.
بدیــن ترتیب فرهاد مجیدی در حســاس ترین مقطع 
فصل دو بازیکن کلیدی و شــاخص خود در خط دفاعی 
را از دســت داد که این مسئله باعث افزایش مشکلات 
آبی ها در راه کســب قهرمانی خواهد شــد. این مسئله 
زمانی نمود بیشــتری پیدا می کند که استقلالی ها در 
فصل نقل و انتقالات، یکی از مدافعان مهم خود به نام 
عارف آقاســی را نیز از دســت دادند و اکنون مشخص 
نیست مدیران باشــگاه و کادرفنی، چه راهکاری برای 

غیبت این سه مدافع خواهند اندیشید.

سرمربی ســپاهان در نشســت خبری پس از داربی اصفهان از سمت خود 
اســتعفا داد.به گزارش ایسنا، محرم نویدکیا عصر چهارشنبه پس از تساوی 
بدون گل تیمش مقابل ذوب آهن اظهار کرد: تیم ذوب آهن دوســت داشت 
ســاختار دفاعی خوبی داشته باشد و مساوی در این بازی برایش قابل قبول 
بود. سعی کردیم از فضاها خوب استفاده کنیم و نیمه اول موقعیت های نصف 
نیمه ای داشتیم و نیمه دوم ســعی کردیم توپ گیری کنیم و موقعیت های 
خوبی به دســت آوریم. دیگر نمی دانم چه بگویم چون موقعیت های مان را 
هدر می رود و برایم جای سوال دارد که چرا برنامه های مان خراب می شود.

او ادامــه داد: باید واقع بینانه صحبت کنم. از روزی که آمدم ســعی کردم 
ثبات داشــته باشیم. متاسفانه نتایج امســال ما جوری نیست که بخواهم از 
نوع بازی تیمم دفاع کنم. واقعا باید قبول کنیم که نتیجه هم نیاز اســت و 
در نتیجه گیری خیلی خوب نبودیم. امیدوارم باشگاه تصمیم خوبی بگیرد. به 
نظرم نیاز است که از امروز به بعد انرژی جدید به تیم اضافه کند. نیاز است 
کســی اضافه شود که به تیم روحیه جدید تزریق کند. از باشگاه می خواهم 

که من کنار بروم. من فقط آمده بودم که به تیم کمک کنم.سرمربی سپاهان 
اضافه کرد: باشــگاه از من خواست بیایم و من هم تمام تلاشم را کردم. ما 
سال های سال شرایط خوبی نداشتیم اما اکنون باید به ثبات برسیم. خواهش 
می کنم هر کســی که این جا می آید بگذارید تا ثبات داشــته باشد. امیدوارم 

هواداران و باشــگاه اجازه بدهند هر مربی می آید ثبات داشته باشد. از همه 
کســانی که به من کمک کردند، ممنونم. باید از مدیرعامل کارخانه، هیات 

مدیره و مدیرعامل باشگاه تشکر کنم که به من کمک کردند.
او ادامه داد: من دلم می خواســت به تیمم کمک کنم و اکنون فکر می کنم 
نیاز اســت نفر جدیدی به تیم کمک کند. برای من ســخت اســت ببینم 
هواداران مان اینقدر ناراحت هســتند. شاید خیلی ها بگویند تیمت سوم است 
و می توانید ســهمیه بگیرید اما باید بگویم ناراحتی هواداران برایم سخت و 
غیرقابل تحمل اســت. امیدوارم هواداران از تیم حمایت کنند و هر کســی 

جای من باشد تلاش می کند که به تیم کمک باشند.
نویدکیا همچنین گفت: باشــگاه روی من فشــار نیاورد امــا تحمل ندارم 
هواداران ناراحت باشــند. دنبال بهانه نیســتم اما واقعیت این است که تیم 
نتیجــه می خواهد. فکر می کــردم به تیم می توانم کمــک کنم اما اکنون 
می گویــم کس دیگری می تواند بیاید و به تیم کمک کنم. از همه تشــکر 

می کنم.

با پیروزی مقابل فجر سپاسی

رکورد شکنی تاریخی استقلال در لیگ
این  نتایج و جزئیات  برتر دیروزآغاز که  نوزدهم لیگ  هفته 

دیدارها را در ادامه می خوانید:
دیدار تیم های اســتقلال و فجر با برتری شــاگردان فرهاد 

مجیدی به پایان رسید.
به گزارش ایســنا، تیم های اســتقلال و فجر در نوزدهمین 
هفته از لیگ برتر ســاعت 19 امروز )چهارشنبه( در ورزشگاه 
آزادی برگزار شد که این دیدار در پایان با برتری یک بر صفر 

شاگردان مجیدی به پایان رسید.
نیمه اول

در ابتدای بازی اســتقلالی ها در آستانه گلزنی قرار گرفتند اما 
ناموفق بودند. ضربه کوین یامگا در محوطه جریمه با واکنش 

ایمان صادقی همراه شد.
در دقیقه ۶ شوت امیرحسین حسین زاده به شکلی خطرناک از 

کنار دروازه  فجری ها به بیرون رفت.
ضربه سر فجری ها روی یک ضربه ایستگاهی در دقیقه 23 
با فاصله کم از کنار دروازه حســین حســینی به بیرون رفت.
در دقیقه 2۴ سانتر امیرحسین حسین زاده و ضربه سر کوین 

یامگاه از بالای دروازه فجری ها به بیرون رفت.
در دقیقه 29 ضربه فنی آمانوف به سمت دروازه فجر با واکنش 
ایمان صادقی همراه شد. در ادامه پس از یک رفت و برگشت 
نفوذ مجدد آمانوف باز هم با واکنش ایمان صادقی راهی کرنر 

شد.
در دقیقه 30 شوت جعفر سلمانی در محوطه جریمه بی حاصل 

بود و با اختلاف از بالای دروازه فجر به بیرون رفت.
نیمه دوم

در دقیقه ۴9 شوت زبیر نیک نفس از پشت محوطه جریمه را 
ایمان صادقی مهار کرد.

در دقیقه 5۴ در شلوغی محوطه جریمه توپ به جعفر سلمانی 
رسید و شوت او با واکنش ناقص ایمان صادقی همراه و وارد 

دروازه فجری ها شد تا استقلال از حریف خود پیش بیفتد.
در دقیقه ۷8 ســانتر یامگا به مدافع فجر برخورد کرد و تغییر 

مسیر داد اما ایمان صادقی این توپ را مهار کرد.
شوت نیک نفس در دقیقه 83 با واکنش صادقی به کرنر رفت.

ضربه سعید مهری در دقیقه 90 با واکنش صادقی راهی کرنر 
شد.این دیدار با برتری استقلالی ها به پایان رسید تا شاگردان 

مجیدی ۴۷ امتیازی شوند و اختلافشان را با پرسپولیس، تیم 
دوم جدول به عدد پنج برسانند.

فجری ها با این شکست همچنان با 1۴ امتیاز در رده چهاردهم 
باقی ماندند.

پرسپولیس یک - گل گهر یک؛
 هدیه امیر به استقلال

دیدار تیم های پرسپولیس و گل گهر با تساوی یک بر یک 
پایان یافت.از هفته هفدهم لیگ برتر ایران، گل گهر سیرجان  
از ساعت 1۷ میزبان پرسپولیس بود که این مسابقه با تساوی 
برای   13 دقیقه  در  پاکدل  یافت.حامد  پایان  یک  بر  یک 
برای گل گهر  دقیقه 33  در  استنلی  و کی روش  پرسپولیس 
گلزنی کردند.با این تساوی، پرسپولیس ۴2 امتیازی شد و در 
صورت پیروزی احتمالی استقلال، اختلاف در صدر جدول به 
پنج امتیاز می رسد. هم چنین گل گهر با 29 امتیاز در رده پنجم 

جدول رده بندی قرار گرفت.
نیمه اول

در دقیقه چهار، حامد پاکدل فرصت گلزنی بسیار خطرناکی 
در اختیار داشت که ضربه او در موقعیت تک به تک به خوبی 
توسط حامد فروزان دفع شد. در دقیقه 9، کی روش استنلی 
اولین موقعیت گل گهر را خلق کرد که ضربه او به صورت 

ناقص توسط حامد لک دفع رد.
گل: نخستین گل بازی در شرایطی در دقیقه 13 به ثمر رسید 
حامد  شیرجه  با  دروازه  روی  به  رضاییان  رامین  ارسال  که 
او وارد دروازه  با برخورد به دست  پاکدل همراه بود و توپ 
شد تا اعتراض گل گهری ها را به دنبال داشته باشد اما داور 
از تصمیمش برنگشت.حامد لک در دقیقه 15 خروج اشتباهی 
داشت و توپ مقابل پای عاشوری افتاد که ضربه او در آستانه 

ورود به دروازه توسط مدافعان پرسپولیس به کرنر رفت.
در دقیقه 2۴، کمال کامیابی نیا می توانست اختلاف را به دو گل 
برساند اما ضربه سر او در مقابل دروازه، خوب نبود و توپ به 
بیرون رفت. در دقیقه 25، بهنام برزای پا به توپ وارد محوطه 
جریمه پرسپولیس شد که سیدجلال حسینی توپ را به کرنر 
فرستاد اما زمین خوردن برزای، با اعتراض شدید دیگری از 

سوی تیم میزبان همراه بود.
گل: در دقیقه 32، کی روش استنلی با ضربه سر دروازه حامد 

لک را گشود و بازی مساوی شد. روی این گل حامد لک 
خروج اشتباهی از دروازه داشت.در دقیقه 3۴، سعید آقایی با 
شوتی محکم دروازه گل گهر را تهدید کرد که محسن فروزان 

جلوی ورود توپ به دروازه را گرفت.
نیمه دوم

بالاخره در دقیقه ۶5 فشار گل گهری ها روی حرکت خوب 
صادقی، به موقعیت خطرناکی تبدیل شد که در نهایت اسدی 
توپ را به کرنر فرستاد. این ضربه فرصت خوبی را برای آن ها 
به وجود آورد و این بار پیروز نبرد در دهانه دروازه پرسپولیس 
میان لک و استنلی، دروازه بان سرخ ها بود.در دقیقه ۷3، کرنر 
پرسپولیس از سمت چپ برگشت داده شد  که در این صحنه 
سرخپوشان اعتقاد به خطای هند داشتند. در دقیقه 8۶ فرصت 
برای پرسپولیس روی شروع مجدد لک و پاس عبدی که 

ترابی فرستاد ایجاد شد اما ترابی در آفساید بود.
سپاهان صفر – ذوب آهن صفر

روی  تیم  دو  نداشت.  برنده  تارتار  و  نویدکیا  شاگردان  نبرد 
بودند.  ناموفق  اما  دروازه یکدیگر موقعیت هایی خلق کردند 
ذوب آهنی ها با این تساوی 19 امتیازی شد و در رده دوازدهم 
باقی ماندند و در مقابل سپاهانی ها 3۴ امتیازی شدند و جایگاه 

خود را در رده سوم حفظ کردند.
 صنعت نفت آبادان یک – 

نساجی مازندران یک
توانست تیمش  بیت سعید  طالب ریکانی روی پاس حسن 
را به اولین گل این دیدار برساند. 9 دقیقه بعد سانتر مسعود 
شجاعی از روی نقطه کرنر و ضربه سر ایوب کلانتری کار را 
به تساوی کشاند. این دیدار در نهایت با تساوی یک بر یک 
به پایان رسید. نساجی با این تساوی 21 امتیازی شد و در رده 
دهم باقی ماند. در مقابل نیز شاگردان منصوریان 2۷ امتیازی 

شدند و در رده هفتم قرار دارند.
آلومینیوم اراک صفر– مس رفسنجان یک

شوت عقیل کعبی در دقیقه 90 از پشت محوطه جریمه باعث 
شد تا مسی ها یک پیروزی خارج از خانه را به دست آورند. 
یک  به  و  شد  امتیازی  پیروزی 33  این  با  ربیعی  شاگردان 
امتیازی سپاهان رسید. آلومینیوم با این شکست 25 امتیازی 

شد و موقتا رده هشتم خود را حفظ کرد.

شهرخودرو صفر - هوادار یک
با یک گل میزبان خود را در  تیم فوتبال هوادار موفق شد 
مشهد شکست دهد.هفته نوزدهم لیگ برتر فوتبال ایران با 
یک دیدار از ساعت 1۴:30 در ورزشگاه ثامن مشهد برگزار 
شد که تیم فوتبال هوادار موفق شد با یک گل شهرخودرو 
مشهد را شکست دهد و اوضاعش را در جدول رده بندی بهبود 
ببخشد.تک گل هوادار را در این دیدار، فرزاد جعفری در دقیقه 

۷8 وارد دروازه شهرخودرو کرد.
تیم فوتبال هوادار با این پیروزی 21 امتیازی شد و در رده 
یازدهم قرار گرفت. شهرخودرو نیز با همان 8 امتیاز در رده 

شانزدهم جدول 1۶ تیمی لیگ برتر باقی ماند.
پیکان صفر - تراکتور صفر

تراکتور و پیکان در هفته نوزدهم لیگ برتر فوتبال به تساوی 
بدون گل رسیدند.

تراکتور و پیکان در چارچوب هفته نوزدهم لیگ برتر فوتبال 
در ورزشگاه پاس قوامین به مصاف هم رفتند که این دیداربا 
محمدرضا  دیدار  این  رسید.در  پایان  به  گل  بدون  تساوی 
اخباری چهار مهار تعیین کننده و فوق العاده داشت که یکی 
از آن ها مهار ضربه پنالتی مجتبی حق دوست در نیمه نخست 
بود.با این تساوی پیکان 29 امتیازی شد و در رده پنجم قرار 

گرفت. تراکتور هم با 15 امتیاز از رده سیزدهم جابه جا نشد.
 فولاد- نفت مسجدسلیمان صفر

با گل شیری، فولاد نفت مسجدسلیمان را برد
فوتبال فولاد  تیم  ایران  فوتبال  برتر  لیگ  نوزدهم  در هفته 
خوزستان برابر نفت مسجدسلیمان دو بر صفر به برتری رسید.
در جریان هفته نوزدهم لیگ برتر فوتبال ایران، تیم فوتبال 
فولاد خوزستان در ورزشگاه امام شهدای فولاد میزبان نفت 
مسجدسلیمان بود که این دیدار در نهایت با برتری دو بر صفر 
فولاد به پایان رسید.در دقیقه 3۶، پس از این که مدافان نفت 
مسجدسلیمان شوت پاتوسی را برگرداندند، توپ به رضاوند 
رسید و این بازیکن با یک شوت پای راست گل نخست فولاد 
را به ثمر رساند.در دقیقه ۷5، روی پاس پاتوسی، مهدی شیری 
گل دوم فولاد را وارد دروازه نفت مسجدسلیمان کرد.با این 
نتیجه فولاد 28 امتیازی شد و نفت مسجدسلیمان هم 11 

امتیازی در قعر جدول باقی ماند.
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بعضی فاصله ها راحت پُر می شوند: فاصله دو طبقه را چند پله پُر می کند. دو طرف یک رود 
را یک پُل و دو شهر را ریل قطار...ولی بعضی فاصله ها راحت پُر نمی شوند. پُر کردنشان کار 
یک نفر نیست. کار صدها و هزاران انسان است. آن هم انسان هایی که زندگی را نه فقط 

برای خودشان که برای دیگران هم بهتر می خواهند.
یک دست محک در دست کودکان است و دست دیگرش در دستان شما که با شنیدن 

خنده یک کودک قلبتان تندتر می زند، تا با هم فاصله را پُر کنیم:
 فاصله بین بیماری تا سلامتی…

اعضای خانواده محک، این فاصله را شما با عشق پُر  کنید!

کنید! پُر  با عشق  را  فاصله  این  شما 
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درگاه پرداخت امن

روزنـامه اقتصادی، سیاسی و فرهنگی 
خراسان رضوی و شمالی

صاحب امتیاز و مدیر مسئول :

حسین رفیعی

چین برخورد با ماه را رد کرد!
آن طور که پیداست، قرار است به زودی یک زباله فضایی به سمت 
پنهــان ماه برخورد کند و در حالی که ابتدا گفته شــد مرحله دوم 
موشــک »فالکون 9« است که در سال 2015 پرتاب شده، سپس 
گزارش شــد که این زباله متعلق به چین است و اکنون چین رسما 

این ادعا را رد کرده است.
به گزارش ایسنا، گویا در تاریخ چهارم مارس، یک زباله فضایی به 
سطح ماه سقوط خواهد کرد. این شیء به سمت تاریک ماه برخورد 
می کند و ســقوط آن از زمین قابل مشاهده نخواهد بود، اما مهم تر 
از آن این است که ما نمی دانیم که این زباله فضایی از کجا می آید 

و متعلق به کیست.
موشک »فالکون ۹« است!

ســقوط قریب الوقوع این زبالــه فضایی اولین بــار در اوایل ماه 
گذشــته با اســتفاده از نرم افزار 
ردیابی اجــرام نزدیک به زمین 
گزارش شــد. هنگامــی که این 
این شیء  شــد،  منتشر  گزارش 
بــه عنوان مرحله دوم موشــک 
»فالکون 9« ســاخته شــرکت 
 )SpaceX(»اســپیس ایکس«
متعلــق بــه »ایلان ماســک« 
تاریخ تخمینی  شناسایی شد که 
پرتاب آن تقریباً به هفت ســال 
پیش در ماه فوریه ســال 2015 

بازمی گردد؛ زمانی که این شرکت هنوز در حال تکامل پرتاب های 
خود بود.

در آن زمان گفته شد یک موشــک »فالکون 9« که تقریبا هفت 
ســال قبل به فضا پرتاب شده است، اکنون در مسیر برخورد با ماه 
قــرار دارد و احتمال برخورد آن بــه قمر زمین در اوایل ماه مارس 
وجود دارد. پیشران »فالکون 9« از زمان اولین ماموریتش در سال 
2015 که یک ماهواره هواشناسی را با خود به فضا برد، در مداری 
نامنظم در حال گردش اســت. پس از آن که این موشک ماهواره 
خود را به مدار مورد نظر رســاند تا ســفر خود را به ســمت نقطه 
لاگرانژی خورشــید- زمین آغاز کند، مرحله دوم آن در فضا شناور 
شــد. ارتفاع این موشــک به اندازه ای بود که سوخت کافی برای 
بازگشــت به جو سیاره زمین را نداشــت و انرژی آن برای فرار از 
جاذبه منظومه زمین-ماه نیز کافی نبود. بنابراین کارشناسان گفتند 
که مدار این موشــک در روز چهارم مارس از مدار ماه می گذرد و 

احتمالا همین موشک است که با ماه برخورد خواهد کرد.
موشک »لانگ مارچ C۳« است!

با این حال، حدود یک هفته پیش، کارشناسان تجزیه و تحلیل اولیه 
خود را دوباره بررسی کردند و گفتند که این زباله نمی تواند قسمتی 
از »فالکون 9« باشــد، زیرا محموله ای که حمل می کرده اســت، 
 )DSCOVR(»مأموریت »رصدخانه آب و هــوای عمیق فضایی

به قســمت دیگری از منظومه شمسی رفته است. در عوض، آنها 
دریافتنــد که این زبالــه احتمالًا متعلق بــه مأموریت »چانگ ای 
T1-5 Chang›e(»T1-5( اســت که توسط سازمان ملی فضایی 

چین)CNSA( به سمت ماه پرتاب شده است.
این ماموریت در ماه اکتبر ســال 201۴ به فضا پرتاب شــد و یک 
پرواز نزدیک به ماه را در همان ماه انجام داد. همین موضوع، آن را 
به یک نامزد ایده آل برای برخورد کنونی با ماه تبدیل کرده است.

»بیل گری«)Bill Gray( اخترشناســی که نقش مهمی در کشف 
ایــن برخــورد ایفا کرد، روز شــنبه 12 فوریه اعــلام کرد که در 
شناسایی موشــک اشتباه کرده اســت. وی در دومین اظهار نظر 
خود گفت که این موشک می تواند بخشی از موشک »لانگ مارچ  
3C Long March3C( چین باشــد که طــی ماموریت چانگ ای 
T1-5 در مــاه اکتبر ســال 
201۴ به ســمت ماه پرتاب 
شــد. این موشک فضاپیمای 
»چانــگ ای 5« را به ماه برد 
که در سال 2020 نمونه هایی 
از سطح این قمر را به زمین 

بازگرداند.
یکی از کارشناســان موسوم 
به  نامه ای  به »جورجینــی« 
»گری« نوشت و توضیح داد 
فضاپیمای  حرکت  مسیر  که 
»DSCOVR« به ماه نزدیک نیســت و بنابراین عجیب است اگر 
بخشــی از آن به ماه برخورد کند. با این حال این بخش از موشک 
صرف  نظر از منشأ آن همچنان در مسیر برخورد به ماه قرار دارد و 
انتظار می رود در روز چهارم ماه مارس)13 اسفند( در ساعت ۷:25 
صبح به وقت منطقه زمانی شــرقی)15:55  تهران( به نیمه پنهان 

ماه برخورد کند.
چین تکذیب می کند!

با این حال، وزارت خارجه چین این ادعاها را تکذیب کرده اســت. 
ســخنگوی وزارت خارجه چین که اکتشــاف فضایی چند میلیارد 
دلاری این کشــور را یک برنامــه »متعدانه« خواند که از پایداری 
طولانی مــدت فعالیت هــا در فضا حمایت می کنــد، گفت که این 
تقویت  کننده که ادعا شــده به زودی با ســطح ماه برخورد خواهد 
کرد، قبلًا وارد جو زمین شده و کاملا سوخته و از بین رفته است.

بنابراین اگر ادعای چین درســت باشد، ما واقعاً هنوز نمی دانیم این 
زباله فضایی که در نیمه پنهان ماه سقوط می کند، چیست و متعلق 
به چه کســی است و این در حالی است که اگر ما واقعاً نمی توانیم 
نحوه ســقوط بقایای پرتاب های خودمان در یک دهه گذشــته را 
پیگیری کنیم، تصور کنید که وضعیت چقدر بد اســت، چرا که ما 
هر ساله ده ها هزار مورد از این موارد خواهم داشت و با پرتاب های 

فضایی روزافزون، این وضع بغرنج تر خواهد شد.

روشی برای تمیز نگه داشتن 
دائمی شیشه عینک

پژوهشگران ســنگاپور، روشــی برای تمیز کردن شیشه 
عینک ابداع کرده اند که می تواند همیشــه آن را تمیز نگه 

دارد.
به گزارش نیواطلس، هیچ کس دوست ندارد از عینک های 
مه گرفته اســتفاده کند و بیشتر محلول های ضد مه نیز به 
استفاده مکرر نیاز دارند. با وجود این، شاید یک روش جدید 
بتواند نوعی از شیشــه های پلی کربنات را ارائه دهد که به  

طور دائمی بدون مه هستند و خودشان تمیز می شوند.
 )NTU(»ایــن روش که در »دانشــگاه صنعتــی نانیانگ
ســنگاپور توسعه یافته است، شیشــه عینک را در معرض 
پلاســمای اکســیژن قرار می دهد. این کار هم برای تمیز 
کردن شیشــه و هم برای بهبود چسبندگی یک لایه نازک 

که روی آن قرار می گیرد، انجام می شود.
این لایه شــفاف، از دو لایه تشکیل شده که یکی از آنها 
دی اکسید ســیلیکون و دیگری دی اکسید تیتانیوم است و 
با روش »لایه نشانی با لیزر پالسی«)PLD( روی پلاستیک 
قرار می گیرد. مورد دوم، اســتفاده از لیزر را برای تبخیر هر 
یک از مواد دو لایه در یک محفظه خالی شــامل می شود. 
همان گونه که دی اکســید ســیلیکون تبخیر می شــود و 
دی اکســید تیتانیوم به ســمت بالا می رود، به خوبی روی 
بســتر پلاســتیکی که در بالای محفظه قرار دارد، رسوب 

می کند.
این پوشش مانند سایر پوشش های ضد مه، با ایجاد قطرات 
ریز آب که روی شیشه می نشینند، عمل می کند و به شکل 
یک لایه یکنواخت پخش می شــود. ایــن کار تنها در 93 

میلی ثانیه پس از تماس قطره با شیشه انجام می گیرد.
آزمایش ها نشــان داد که این لایه هنگام مالش با یک پد 
پارچه ای، در برابر سایش مقاومت می کند. به  علاوه، زمانی 
که نوار ســلفون چسبنده به پلاســتیک چسبانده و سپس 
کنده می شــود، مقاومت خود را حفظ می کند. یک مزیت 
دیگر این است که وقتی پلاستیک در معرض نور خورشید 
یا یک منبع نور فرابنفش دیگر قرار می گیرد، دی اکســید 
تیتانیوم بــرای تجزیه آلاینده های آلی مانند ذرات خاک و 

باکتری ها تحریک می شود.
»سان یه«)Sun Ye(، پژوهشــگر ارشد این پروژه گفت: 
نتایج گزارش شده چند کارکردی بودن پوشش ما را اثبات 
می کنند. این پوشش، ضد انعکاس و ضد مه است و خود را 
تمیز می کند. علاوه بر این، روش ساخت آن، سریع و آسان 
و با دوام عالی اجرا می شــود. این ویژگی، نوآوری ما را در 
میان ســایر روش ها که به پوشش هایی با عملکرد محدود 

ختم می شوند، منحصر به فرد می کند.

طنز

علمی

علمی

فســیل تازه کشــف شــده یک گونه عجیب از 
دایناسورها در آرژانتین که تقریبا بدون دست بوده 
است، ممکن اســت ظاهر بانمکی داشته باشد، 
اما مطمئنا خشن و بی رحم 
ایسنا  گزارش  است.به  بوده 
و بــه نقــل از آی ای، بــه 
است  شده  مشخص  تازگی 
که یک دایناسور تازه کشف 
شــده دارای دست هایی به 
قدری کوچک بوده اســت 
دایناســورهای  از  حتی  که 
دست های  که  »تی رکس« 
کوتاهی داشــته اند نیز مضحک تر بوده اســت.
گروهی از دیرینه شناســان در آرژانتین به تازگی 

یافته های خود را از گونه ای جدید و بدون بازو از 
 Guemesia(»دایناسورها به نام »گومسیا اوچوآ
ochoai( منتشــر کرده اند. این دایناسورها قبل 
از انقراض در ۶۶ میلیون ســال پیش، در اروپا، 
آفریقــا، آمریکای جنوبی و هند می زیســته اند.
دیرینه شناســان همیشــه به اعماق گذشته ما 
نــگاه می کنند تــا بفهمند ما چگونــه به آنچه 
امروز هســتیم، تکامل یافته ایــم. در حالی که 
فسیل های انسانی اخیر با قدمت بیش از 2500 
ســال می توانند جزئیاتــی از رژیم های غذایی 
مصرف شده توسط افراد در گذشته را ارائه دهند، 
با فســیل های قدیمی تر می توان به عمق تاریخ 
بازگشــت و حتی زمان تکامل گونه های قدیمی 

به گونه های جدید را مشخص کرد.

نقــش قابل توجهــی کــه دســتگاه ســی تی 
دارد،  بیمــاری  تشــخیص  در  اســکن 
ــد  ــا تولی ــا ب ــرد ت ــب ک ــگران را ترغی پژوهش
ــورهای  ــدود کش ــره مع ــتگاه، در زم ــن دس ای

دارای ایــن فنــاوری قــرار بگیریــم.
بــه گــزارش معاونــت علمــی 
و فنــاوری ریاســت جمهوری، 
از  یکــی  سی تی اســکن 
ابزارهــای کاربــردی و نســبتا 
تصویربــرداری  در  نویــن 
ــرای  ــه ب ــت ک ــکی اس پزش
و  آســیب ها  بررســی 
اندام هــای  بیماری هــای 
درونــی مــورد اســتفاده قــرار 

. د می گیــر
به واســطه  روش  ایــن 
و  فــراوان  کاربری هــای 
ــود  ــه بهب ــه ب ــای شــایان توجهی ک کمک ه
ــه  ــد، ب ــان می انجام ــخیص و درم ــد تش رون
جــزء جدایی ناپذیــری از مراحــل تشــخیص 

اســت. تبدیــل شــده  بیمــاری  انــواع 
ضرورت تولید سی تی اسکن ایران  ساخت

ــول از  ــن محص ــالای ای ــت ب ــم اهمی علیرغ

ــادی،  ــالای اقتص ــت ب ــلامت و جذابی ــد س بع
تــا پیــش از ایــن، بــرای بومی ســازی آن 
تلاشــی صــورت نگرفتــه بــود. بنــا بــه گفتــه 
علــی داوری کارشــناس بازرگانــی شــرکت 
ــار صنعــت ســپاهان، ارزبــری  دانش بنیــان بهی
بــالا، خدمــات پــس از فــروش ضعیــف و 
محــدود شــدن مراکــز درمانــی، تنها گوشــه ای 
از مشــکلاتی هســتند کــه در حــوزه ســلامت 
ــد.  ــه چشــم می آی ــر آن ب ــی ب و اقتصــاد مبتن
ــول،  ــن محص ــازی ای ــت از بومی س ــذا حمای ل
ــی  ــای کلان مل ــز طرح ه ــتور کار مرک در دس

ــت. ــرار گرف ــاوری ق فن
فائق آمدن بر مکانیک پیچیده این دستگاه

ــتگاه  ــد دس ــیر تولی ــش در مس ــتین چال نخس
ــده،  ــک پیچی ــکی، مکانی ــکن پزش سی تی اس
ــال  ــن انتق ــتگاه در عی ــن دس ــق ای دوار و دقی
ــت.  ــا داده اس ــراه ب ــالا هم ــاژ ب ــا ولت ــرق ب ب
همچنیــن چالش هایــی نظیــر تولیــد بــرق 
ولتــاژ بــالای مــورد نیــاز، تولیــد اشــعه ایکــس 
مناســب، کنتــرل دســتگاه بــا حساســیت 
فــراوان، تصویربــرداری و خوانــش اطلاعــات و 
پــردازش تصویــر، از دیگــر چالش هــای قابــل 

ــه اســت. ــن زمین ــر در ای ذک

کشف فسیل دایناسور بی دست در آرژانتین

خودکفایی در تولید دستگاه سی تی اسکن


